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Viimsis Reformiera-
konna osakonda 
juhtiv suurärimees 
Märt Vooglaid 
kurjustab, et vallas 
üritatakse hankeid 
omameeste-
le suunata. 
lk 6–7

Vooglaid 
pahandab

Lõimumisplaan aastateks 2014–2020: vene 
TV-d ei tule ja pensionärid jäetakse rahule

Naabrid 
kruvivad 
küttearve 
üles

Uskumatult 
ehe � lm

Soe vesi võib olla kallis 
lõbu, sest mõnes ühis-
tus tuleb inimestel ka 

hooletute naab-
rite osa kinni 
maksta. lk 12

Reedel kinos Sõprus esilinastuv 
sümpaatne � lm „Metsiku 
lõunamaa asukad” 
kirjeldab äär-
mist vaesust 
ja selles 
lootuse 
säilimist. 
lk 14

Kultuuriministeerium alustas augustis lõi-
mumisvaldkonna arengukava koostamist 
aastateks 2014 kuni 2020. Selles on mit-

meid prioriteete, eelkõige eesti keele õppe tõ-
hustamine.

„Tahame rohkem esile tõsta ka sotsiaalma-
janduslikku külge – noorte haridust, karjää-
rinõustamist ning seda, et inimestel oleks töö. 
Oluline on ka ühine teabeväli,” lausus kultuu-
riministeeriumi kultuurilise mitmekesisuse ase-
kantsler Anne-Ly Reimaa.

Uue arengukava mahuks on esialgu plaani-

tud 46 miljonit eurot ehk keskmiselt 6,6 mil-
jonit eurot aastas. 

Võrreldes eelmise perioodiga ootab kultuu-
riministeerium Euroopa Liidu toetuste vähe-
nemist, mis tõenäoliselt eeldab riigi toetuse 
suurendamist. Reimaa sõnul ei tekita see rii-
gieelarvele lisakoormust. 

„Tegelikult Eestile suunatud struktuu-
rifondid langevad, kuna Euroopa Liit vaa-
tab tõsiselt oma eelarvet üle, aga riigi ra-
hastus ei lange. Sihtgruppe jääb tegelikult 
aasta-aastalt väiksemaks. Tõenäoliselt saa-

me eelarvega hakkama,” sõnas Reimaa.
„2008. aastal pärast pronksiööd oli arusaam 
selline, et tuleks teha venekeelne televisioon. 
Tänapäeval ütlevad väliseksperdid, et see on 
mõnes mõttes kaduv nähtus. Inimesed on in-
ternetis. Kõige tähtsam on see, et info jõuaks 
inimesteni, olgu see ükskõik mis keeles. Siin 
peame silmas seda, et meil on vaja sotsiaal-
meediat tõhustada – mitte ainult venekeel-
set, vaid ka ingliskeelset. Teisalt venekeelne 
raadiojaam Raadio 4 töötab väga tõhusalt,” 
lausus ta.

Uue lõimumiskava üks murekohti ongi vane-
maealine venekeelne elanikkond. „Peame lep-
pima sellega, et kui nad ei taha näiteks eesti 
keelt ära õppida, siis seda ei saa muuta. Pea-
me andma sellises keeles informatsiooni, mil-
lest nad aru saavad. Kapseldunud on sageli 
pensionieas inimesed, kes tunnevad, et nen-
de elustandard ning keeleoskus pole kõige pa-
rem. Samas on välja joonistunud, et ka palju-
del noortel on kodust kaasa võetud hoiak olla 
tõrjuvad ja trotslikud,” lisas Reimaa. 1
lk 2–3 

Fo
to

: S
iim

 L
õv

i

Draamateater 
näitas maja 
lavatagust 

ja -alust

Eesti Draamateater näitas eile oma 
92. hooaja avamisel huvilistele töökoda-
sid, ladusid ning lavataguseid ja -aluseid 

ruume. Fotol tutvustab näitleja 
Mari-Liis Lill, mida lava all näha võib. 

Pöördlava on pildil nn rattaparkla taga, 
vasakul üleval sammaste vahel. EPL

Viimsis Reformiera-
konna osakonda 
juhtiv suurärimees 
Märt Vooglaid 
kurjustab, et vallas 
üritatakse hankeid 
omameeste-
le suunata. 

pahandab
küttearve 
üles
Soe vesi võib olla kallis 
lõbu, sest mõnes ühis-
tus tuleb inimestel ka 

hooletute naab-
rite osa kinni 
maksta. 

ehe � lm
Reedel kinos Sõprus esilinastuv 
sümpaatne � lm „Metsiku 
lõunamaa asukad” 
kirjeldab äär-
mist vaesust 
ja selles 
lootuse 
säilimist. 

Kangur sai 
Itaalias vigaItaalias viga

Meie korvpallitäht 
Kristjan Kangur räägib 
oma elust Itaalia meis-
terklubis Siena Monte-

paschi. Esimeses mängus 
vigastas ta küll kahjuks 

hüppeliigest. 
lk 15



SÜÜDISTUS

Tallinnas mullu jaanuaris katu-
selt kukkunud jää tõttu elu kao-
tanud turisti juhtum viis kinnis-
varahaldus� rma juhatuse liikme 
Mardi (63) ja kinnisvarahalduri 
Heliisi (31) kohtu alla. ERR

HANNES DANILOV SAAB TALLINNA ÜLIKOOLI KANTSLERIKS

Hannes Danilov asub 24. sep-
tembril tööle Tallinna ülikoo-
li kantslerina. Tema vastutuse 
alla koonduvad � nants- ja vara-
haldus ning ülikooli majandus-
liku jätkusuutlikkuse tagamine. 

Danilovil on pikaajaline koge-
mus tippjuhina, ta on töötanud 
haigekassa juhatuse esimehe-
na, sotsiaalministeeriumi kants-
lerina ja Läänemaa maavane-
mana. EPL
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Anna-Liisa Villmann
anna-liisa.villmann@epl.ee

„Lõimuv Eesti 2020” paneb rõhku maast madalast 
eesti keele õppimisele ja vanemaid inimesi ei utsita. 
Venekeelsed koolid eelistavad võimalust õppida 
emakeeles, eestikeelne õpe vähendab eraldumist. 
Püüame kultuurivaldkonna kaudu neutraalselt ja 
teiste riikidega võrreldes pehmelt inimesi kaasata.

On ka minevikku kapsel-
dujad, kellel on hirm oma 
piirkonnast välja tulla.

Eestlased on väga tundlikud  
kampaaniate ja pealesuru-
tud loosungite vastu.

Kui palju lubame koondisele seda, mis on luba-
tud klubidele? Või on koondis ja klubi ikkagi 
erinevad asjad? Kui palju on tippsport rah-
vuslik ja kui palju rahvusvaheline? Need küsi-

mused kimbutavad Eesti korvpalli ja sporti laiemalt. 
Kokku põrkavad rahvusprintsiip ja saavutuste soov. 

Konkreetne häda on pikkade põud. Jah, korvpall on 
justkui rahvussport küll, aga rahvusspordi tõusmist korra-
likumale rahvusvahelisele tasemele raskendab see, et heal 
tasemel pikki keskmängijaid pole. Ja nendeta Eesti koon-
dis praegu rohkemat väidetavalt ei suuda. Jutud sellest, 
et mõni pikk noormängija tuleks üles putitada, arvesta-
vad siiski mingi teistsuguse ajagraa� kuga. Selleks läheb 
hulk hooaegu, võimalused kaovad käest ja olemasolevad 
mängijadki pudenevad laiali. Ja pole kindel, et neist noor-
mängijatest lõpuks asja saab. Praegustest aruteludest jääb 
mulje, et panus tehakse ikkagi valmis välismaalasele, kel-
lest saab ühel hetkel Eesti kodanik.  

Võib mõista Eesti korvpallikoondise asjaajajaid, kui 
nad üritavadki mõnest siinsest välismaisest pikast teha eri-
teenetega Eesti kodanikku. Spordis on välistreenerid rah-

vuskoondise juures iga-
ti aktsepteeritud, pole 
ime, kui üleilmastumise 
ajastul tehakse üha roh-
kem tee lahti ka välismän-
gijatele. Nii muutuvadki 
koondis ja klubid üha sar-
nasemaks. Sajaprotsendi-
list rahvuslust tippspor-
dis hoida pole võimalik. 

Õigupoolest oli ju Sergei Babenko Eesti koondisele 1993. 
aastal EM-i � naalturniiril tublisti abiks ja muutus enam-
vähem oma mängijaks. 

Siiski, kusagil on siin ka piirid. Spordiala menu ja lähe-
duse mõttes on oluline, et välismängijate naturaliseerimi-
ne toimuks siiski üsna mõõdukas mahus ja pisut kauem 
siin toimetanud sportlaste puhul. Selline kaasamine peab 
olema ergutav, mitte peletav. 

Kui laseme piirid liiga lõdvaks, muutub ühel hetkel 
mäng eestlastest publikule ikkagi võõraks. Siis ei tarvit-
se eestlased enam ennast korvpalliga identi� tseerida. Bah-
rein värbab ka keenialasi ja etiooplasi enda eest jooksma, 
kuid siiani pole nende medalisaak bahreinlasi endid eriti 
jooksma ärgitanud. Eesti ei tohi selles mõttes „bahreinis-
tuda”, et kohalikud muutuvad vaid tarbijateks ja laseme 
lõpuks ainult senegallastel enda eest mängida, keenia-
lastel joosta ja mine tea, ehk ka oma maa koondisse mit-
te mahtunud norralastel enda eest suusatada. Kui mingit 
õppetundi praegusest seisust otsida, siis tagantjärele tar-
kusena seda, et noorte pikkade talentide leidmisel peame 
edaspidi paremini tööd tegema. 1

Sinimustvalge
tsenter

Võsa riigikogust võssa!

Aastast 1905

Tundub ikka veel uskumatu, et telekarjääri inimeste 
ekspluateerimisele rajanud Peeter Võsa on riigikogu 

liige. Aga ta on. Seda õõvastavam oli kuulda Võsa repliike 
nagu „Pederastidel sünnivad pruunid lapsed” ja „Ma olen 
näinud pruune inimesi, äkki nemad ongi” („„Võsarepor-
teri” lõputuur”, 17.09). Loota, et Võsa pärast prohmakat 
end riigikogust tagandaks, tema eetikat arvestades ei tasu. 
Kuid seda on raske teha ka teistel, sest vihkamisele õhuta-
mine Eestis veel karistusseadustikku ei kuulu. Ja kas hak-
kabki kuuluma, kui seadusandliku võimu esindajad heast 
tavast bravuuriga üle sõidavad? 1 Mari Peegel

JUHTKIRI

REPLIIK

Lk 4: Armeenia päritolu ajakirjanik Brigitta Davidjants kirjutab  
kirvega vehkivatest kaukaaslastest ja demokraatiast 
Lk 4: Jüri Teras: Eesti meditsiini kahest valikust: pumbata juurde 
raha või vähendada pakutavate teenuste hulka ja ülejäänute hinda

Pikkadest
Noorte pikkade 
talentide leidmisel 
peame edaspidi pare-
mini tööd tegema.

HANNES DANILOV SAAB TALLINNA ÜLIKOOLI KANTSLERIKS

Danilovil on pikaajaline koge-
mus tippjuhina, ta on töötanud 
haigekassa juhatuse esimehe-
na, sotsiaalministeeriumi kants-
lerina ja Läänemaa maavane-

Lõimumiskava 
kohaselt pole 
rassiviha 
probleemiks

Venekeelne Tallinna humani-
taargümnaasium on elav näide 
lõimumisprojektist, kus kesk-
kooli tasemel õpetatakse suu-
rem osa aineid eesti keeles. 11. 
klassi noorte sõnul tarbitakse 
peamiselt siiski venekeelset 
meediat. 

„Vaatan Vene programme 
nagu TNT. Uudiste jaoks on 
Pervõi Baltiiski kanal. Loen 
eesti ja vene Del� t, sest nende 
sisu on erinev. Krimi on huvi-
tav. Kooli sõites kuulan Power 
Hit Radiot,” loetles Inga. 
„Põhiline on sotsiaalmeedia. 
Twitter, Instagram ja Faceboo-
kis istume ka,” lisas Veronika. 
Tulevikus plaanivad mõlemad 
noored edasi õppida. „Ülikoo-
lis tahame õppida vene või ing-
lise keeles, aga mitte Eestis,” 
nentis Veronika.

Peamine on suhtlemine
Lõimumiskava „Lõimuv Eesti 
2020” järgi tuleb töötada koda-
nikuühiskonnaga. „Oleme sel-
lele kaua mõelnud ja üritanud 
suurematesse kultuuriorgani-
satsioonidesse ja ka kodani-
kualgatustesse nagu „Teeme 
ära” kaasata venekeelseid ini-
mesi. Integratsioonis on kõi-
ge tähtsam kahepoolne lõimu-
mine, et inimesed suhtleksid 
omavahel,” selgitas kultuuri-
ministeeriumi kultuurilise mit-
mekesisuse asekantsler Anne-
Ly Reimaa.

„Muukeelne elanikkond 
pole homogeenne. On inime-

si, kellel pole üldse probleemi 
ja kes saavad väga hästi hak-
kama. On neid, kes oskavad 
eesti keelt, aga on väga krii-
tilised. On inimesi, kes keele-
ga väga hästi hakkama ei saa, 
aga on suured Eesti patrioo-
did. On ka kapseldujad, kes 
elavad minevikus ning kellel 
on hirm oma piirkonnast väl-
ja tulla,” lausus ta.

Reimaa sõnul vähendab 
eestikeelne õpe eraldumist. 
„Eestis on välja arendatud 
kaks koolivõrku – üks vene-
keelne ja teine eestikeelne. 
Tahame tunnistada või mitte, 
aga see toodab segregatsioo-
ni. Loomulik oleks, et riigis 
on üks koolisüsteem ja güm-

naasiumis eraldi kallakud. Me 
ei soovi vähendada vene kee-
le oskust. Aga see, kui noo-
red õpiksid ühes gümnaa-
siumis ja saaksid ühesuguse 
baasi, vähendaks võõristust,” 
lausus ta.

„Eestlased on väga tundli-
kud igasuguste kampaaniate ja 
pealesurutud loosungite vas-
tu. Eesti eristub muust Euroo-
past selle poolest, et tolerantsi 

ja inimõiguste õpet on suhte-
liselt vähe tehtud. Meil ei ole 
valusat kogemust rassismiga,” 
sõnas Reimaa.

Vajame tööjõudu
Uusimmigrandid täidavad 
lõimumiskava järgi olulist 
rolli nii Eesti majanduse kui 
ka ühiskonna- ja kultuurielu 
arengus. 

Arengukavas nenditakse, et 
vananeva ning väheneva rah-
vastiku tingimustes ja majan-
duse kasvu säilitamiseks vaja-
me tulevikus üha rohkem kva-
li� tseeritud tööjõudu. 

„Suurt immigrantide voogu 
me praegu ei ennusta ega oota. 
Võrreldes teiste vanade Euroo-

pa riikidega pole 
Eestis kõrge elatus-
tase ega majandus-
põgenikke. Ole-
me kahes viima-
ses lõimumiskavas 
olnud väga vene-
keelse elanikkon-
na kesksed ja kogu 
integratsioon on 
keskendunud neile 
eesti keele õpetami-
sele. Aga ka Euroo-

pa Liidu kodanikel on vaja ees-
ti keele oskust, pilti ühiskon-
nast ja tuge kohandumisel,” 
lausus Reimaa.

Reimaa sõnul on Eesti lõi-
mumispoliitika küllaltki peh-
me. „Iga riik läheneb lõimu-
misele isemoodi. Meil on 
lõimumiskava kultuurimi-
nisteeriumi all. Püüame läbi 
kultuurivaldkonna neutraal-
selt inimesi kaasata ning nei-

le võimalusi pakkuda. On rii-
ke, kus lõimumine on töö-
ministeeriumi tegevuskavas, 
kus on palju uusi immigrante 
ja getostumine. Kui võrrelda 
teisi Euroopa riike, siis Eestis 
on asi väga hästi. Meil ei ole 
rassiviha,” märkis ta.

Arengukava „Lõimuv Ees-
ti 2020” esitatakse valitsusele 
kinnitamiseks järgmise aasta 
septembris. 

„Usun, et aastaks 2020 on 
eesti keele oskus veelgi para-
nenud. Eesti mittekodanike 
küsimus laheneb aja jooksul 
ja tahetakse Eesti ja Euroopa 
Liidu kodakondsus saada. Pin-
ged minevikku vaatamisel on 
lahenenud ning peale kasvab 
tulevikku vaatav elanikkond,” 
lisas Reimaa. 1
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KOOLIL KAHTLUS DOKUMENDI VÕLTSIMISES

Põhja prefektuur sai tänavu juu-
nis avalduse haridus- ja teadus-
ministeeriumilt, kes kahtlustas, 
et Tallinna kesklinna vene güm-
naasiumi hoolekogu esitatud 
taotlus saada luba gümnaasiumi 

õppekeelena vene keele kasuta-
miseks võib olla võltsitud. Prefek-
tuur algatas kriminaalmenetlu-
se karistusseadustiku paragrah-
vi alusel, mis käsitleb dokumendi 
võltsimist. Del� 

SOTSIAALMEEDIAT KASUTAB KA REPRESSIIVREŽIIM

President Toomas Hendrik Ilves 
kutsus eilsel avatud ühiskon-
na foorumil üles suhtuma tea-
tava vaoshoitusega lootustes-
se, et pelgalt uute tehnoloo-
giate ja sotsiaalmeedia toel on 

võimalik repressiivseid režii-
me kukutada. Tehnoloogia on 
ju ühtlasi repressiivsete režiimi-
de kasutada oma inimeste jäl-
gimiseks, osutas Toomas Hend-
rik Ilves. EPL
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-1- Veronika (vasakul) ja Inga õpivad gümnaasiumis eesti 
keeles, loevad venekeelset meediat ning plaanivad välismaale 
ülikooli minna. -2- Noored eelistavad infot saada rohkem 
internetist ja televiisorit vaadatakse vähem.  Fotod: Andres Putting

••• Uudiseid loomaaedadest 
üle maailma: suve jooksul on 
sündinud haruldasi pisipõnne.
••• Meie fotograaf näitab 
Draamateatri lavataguseid.

Täna
digilehes

KOMMENTAAR

ARENGUKAVA

Toimub 
passiivne 
vastuseis

Kahepoolne iseloom

Tallinna Lasnamäe gümnaasiu-
mi ja Tallinna humanitaargüm-
naasiumi õpetaja Igor Kopõti-
ni sõnul toimub gümnaasiumi-
des üleminek eesti õppekee-
lele vahelduva eduga. „Osas 
koolides see õnnestus tundu-
valt paremini kui teistes. Vas-
tus peitub ettevalmistuses ees-
tikeelseks õppeks põhikoolis,” 
lausus Kopõtin.

Üleminekut takistavate 
probleemide hulgas on Kopõ-
tini sõnul kvali� tseeritud õpe-
tajate puudus, kes suudaksid 
õpetada venekeelsetele laste-
le aineid eesti keeles. „Olemas-
olevad õpetajad on alamoti-
veeritud äärmiselt madala pal-
ga ja suure töökoormuse tõt-
tu. Uusi noori õpetajaid koo-
li ei tule, sest õpetajakutse on 
noorte seas ebapopulaarne. 
Eestlastest õpetajaid on vene 
koolides vaid üksikuid. 

Teiseks oluliseks problee-
miks on ülemineku küsimu-
se äärmuslik politiseerimine, 
mis ei toeta õppeprotsessi, 
vaid pigem häirib. 

Kolmandaks on keelekesk-
konna puudus ja meie rah-
vuslike kogukondade suhteli-
ne suletus ning kohati eelar-
vamused ja ignorantsus,” ütles 
Kopõtin.

Seni on Kopõtini hinnangul 
eestikeelse õppe kehtestamine 
liiga jõuline ning kutsub esile 
õpilaste ja õpetajate passiivset 
vastasseisu. „Eesti keele õppi-
mine ja õpetamine peab ole-
ma atraktiivne ja meeldiv, mit-
te aga rõhuv, jõuline pealesu-
rumine,” selgitas ta.

„Eestis võiks olla ühtne koo-
lisüsteem, kus toimiks horison-
taalne side eesti ja vene koo-
lide vahel, kes tunneksid end 
ühe süsteemi osana ehk part-
neritena,” teatas Kopõtin.

Siseministeerium kooskõlastas 
„Lõimuv Eesti 2020” arenguka-
va koostamise ettepaneku eel-
misel nädalal. 

Ühtlasi soovitati lisada, et 
eraldi tähelepanu all on vene 
keelt kõnelevad sisseränna-
nud, kes moodustavad valdava 
osa immigrandi taustaga elanik-
konnast Eestis.

Sotsiaalministeerium tõstis esi-
le lõimumisprotsessi kahepool-
set iseloomu. Lõimumiskava 
elluviimise tulemusena peaks 
kasvama kõigi elanike tolerant-
sus erinevate rahvuste ja kultuu-
ride esindajate suhtes, tõusma 
immigrandi taustaga elanike 
elukvaliteet ja suurenema ühis-
konna sidusus.
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Ida-Euroopa kui Skandinaavia 
omaga. Vähemalt palgataseme 
puhul. Ja õige ka. Las elekter 
kallineb, bensiin, toit samuti, 
mis sellest. Meditsiiniteenuse 
hinnatõus riivaks ju kindlasti 
kõikide õiglustunnet. Ent sel 
juhul ei ole põhjust nõuda ka 
maailmatasemel meditsiinitee-
nust – vähese raha eest ei saa 
parimat teadmist, teenust või 
oskust. Lepime siis sellega, et 
meil on kesine teenindus, Ida-
Euroopast pärit arstid ja keh-
vad ravitulemused.

Võiks kokku leppida, mil-
list meditsiiniabi suudame 
kogutud maksuraha eest luba-
da. Miks ühiskond eeldab, et 
kogutud raha eest saab kõike, 
millest oskab meditsiinilises 
mastaabis unistada? Ei saa, ei 
ole võimalik.Ei tea, kuidas on 
muude ametitega, kuid mee-
dikud piiri taga nälga ei jää. 
Ministreid meil eksporditud 
pole, kirurge aga küll ja palju.

Arenenud ühiskondades lei-
takse, et kirurge peaks olema 
10 000 elaniku kohta 1–1,25. 
Eestis on 0,88 ehk 12–37% 

vähem, kui võiks ja peaks. 
Kuid see on võrreldes tulevi-
kuga, mis meid ootab, veel hea 
tulemus. Praegu töötab Eestis 
tunduvalt rohkem varsti pen-
sionilemineku eas või juba 
pensionäri staatuses üldki-
rurge kui noori, alla 40-aas-
taseid. 27% Eestis töötavatest 
üldkirurgidest on üle 60 aasta 
vanad, 8% üle 70. Alla 40-aas-
taseid on vaid 16%.

Toome endale mujalt kirur-
ge? Alles teatati meile ju, et 
Ida-Euroopa tase on meie lagi. 
Alles kirjutati meile ka tubli-
dest võõrkirurgidest, kes juba 
eesti keelt õpivad. Paraku ei 
ületanud uudiskünnist tõsiasi, 
et osa neist aeti Ida-Virumaalt 
häbiga ebakompetentsuse tõt-
tu minema.

Usun, et õige varsti näe-
me aega, kus omakeelset ars-
tiabi saab vaid valitud linna-
des. Praegu ei ole veel massili-

VANA MÕTTETERA

Need, kes näevad und päe-
va ajal, on teadlikud palju-
dest asjadest, mis jäävad mär-
kamata neile, kes näevad und 
vaid öösel.
USA kirjanik Allan Edgar Poe

MUSLIMITE RAEVUST USA VASTU

Kõige rohkem toob rahvast ikka 
tänavatele kuulujuttudega ja 
pahameelega manipuleerides. 
Ameerika on paljude muslimi-
te meelest nagunii kõiges süüdi. 
Kas tegu oli egiptuse päritolu 

inimesega, ei huvita suurt keda-
gi, pealegi on tegu kristlasega. 
Et Clinton või Obama � lmi huk-
ka mõistab, ei tähenda Jeemeni 
töötu vihase noore mehe jaoks 
mitte midagi. Hannes Hanso (ERR)

DEMOKRAATIAST JA INFOÜHISKONNAST

Veelgi enam, infoajastul ühis-
konnas toimivad protses-
sid on nii keerulised, et demo-
kraatliku valitsemiskorra jää-
nused võivad toimida vaid olu-
korras, kus enam kui pool-

tel kodanikel on väga hea hari-
dus. [---] Kui selles riigis võimu 
teostajatel ja kultuurikandja-
tel kaob moraalne tundlikkus, 
siis… tulebki „loomade farm”. 
TÜ professor Halliki Harro Loit (Sirp)
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Ramil Safarov tappis armeenla-
sest leitnandi väidetavalt tolle 
Mägi-Karabahhi teemaliste sol-
vavate naljade tõttu. Mägi-Kara-
bahh on piirkond Armeenia ja 
Aserbaidžaani vahel, kus kahe 
rahva vahel puhkes 1980. aas-

VERINE SÕDA MÄGI-KARABAHHI PÄRAST

Xxxxxxj hxxxxxj

Xxxxxxj hxxxxxjAs e r b a i d ž a a n i 
ohvitser Ramil 
S a fa ro v  t a p -
pis 2004. aas-

tal Ungaris keelekoolitusel 
armeenia leitnandi – une pealt 
ja kirvega. Kaks aastat hiljem 
mõisteti ta Ungaris eluks ajaks 
vangi, ent tänavu augustis 
andis Ungari Safarovi Aser-
baidžaanile välja, tingimusel, 
et ta kannab kodumaal vang-
lakaristuse lõpuni. Bakuusse 
jõudnud Safarovit tervitati  
auavaldustega, kaitseminis-
teerium ülendas ta majoriks, 
talle maksti välja palk kõigi 
kaheksa Ungari vanglas vee-
detud aasta eest ja tagatipuks 
kingiti korter. Sisuliselt kuu-
lutati Safarov rahvuskangela-
seks.

Mind üllatas, et Eesti mee-
dias seda kõike  õigustati. Siin-
ne nägemus kaukaaslaste oma-
vahelistest suhetest on pisut 
lihtsustatud: justkui eksistee-
riks üks müütiline armeenla-
ne, kes vastandub müütilise-
le aserbaidžaanlasele, ja kõike 
seda nähakse mingis korrelat-
sioonis Venemaaga. On pinna-
pealne vastandada rahvusi per 
se, pigem on tegu konkreetse-

Eestis on suhteliselt 
lihtne maksusüs-
teem ja lihtne on ka 
maksude jagamine 

üldrahvalikeks hüvedeks. 
Meditsiinisüsteem, mida ma 
veidi lähemalt tunnen, saab 
ka oma kindla osa kogutud 
maksurahast. Tervelt 13%. 
Peaks ju piisav olema? Tege-
likult ongi, kui seda mõistli-
kult kasutatakse või õigemini, 
peab ütlema, kasutataks. 

Ravikindlustuse seaduse 
§ 2 (1) ütleb: „Ravikindlus-
tus on tervishoiukulude kat-
mise süsteem kindlustatud isi-
ku haiguste ennetamise ja ravi, 
ravimite ja meditsiiniliste abi-
vahendite ostmise rahastami-
seks ning ajutise töövõimetu-
se hüvitiste ja muude hüvitiste 
maksmiseks käesolevas seadu-
ses sätestatud tingimustel ja 
korras.”

Ma pole küll jurist ja minu 
võime sellist keerulist teks-
ti lugeda võib olla veidi puu-
dulik, kuid mulle tundub, et 
haiglate kütmisest ei räägita 
selles seaduses küll sõnagi. Ei 
kirjeldata ka võimalust valada 
raviraha betooni või asfalti.

Meie lagi on Ida-Euroopa?
Eestis ehitatakse suurepäraseid 
uusi haiglaid nii põhjas, idas 
kui ka lõunas EL-i raha eest, 
öeldakse. Mida ei kuule, on 
aga, et euroraha saamise eel-
duseks olevad oma� nantsee-
ringud tulevad maksurahast, 
mille tegelik eesmärk on ravida 
patsiente.Loomulikult on tore, 
et ehitatakse. Meedikutel on 
kena tööpaik ja ka patsientide 
meel on parem. Ehitusmeestel 
on tööd, nad tarbivad ja mak-
suraha laekub tagasi. Siiski ei 
tundu ravirahaga Eesti majan-
duse turgutamine ja ehitussek-
tori elavdamine seaduse mõtte-
ga ühtivat või õiglane olevat.

Miks meil uhkeid haigema-
jasid vaja ongi? Alles kuulsime 
kõrgetelt ametnikelt, et peame 
meditsiini võrdlema pigem 

Usun, et õige varsti näe-
me aega, kus omakeel-
set arstiabi saab vaid 
valitud linnades.

Tahame teenust nagu 
Mayo vähikeskuses, aga 
maksame Habarovski 
perearstikeskuse hinda.

SAFAROVI veretöö ei väljenda kaukaaslaste omavahelisi suhteid MAAILMATASEMEL meditsiiniteenust vähese raha eest ei saa

Kirvega kaukaaslased Eesti meditsiini
kaks valikut

HILLAR METSA METSIK MAAILM

Brigitta 
Davidjants

Jüri 
Teras

armeenia päritolu ajakirjanik

Eesti kirurgide assotsiatsiooni esimees

tate lõpus verine relvakon� ikt, 
kui sealsed armeenlased ürita-
sid  Aserbaidžaanist lahku lüüa.  
Relvarahuni jõuti 1994. aastal, 
ent selget lahendust pole seni 
leitud ning pinged kahe rahva 
vahel püsivad.  

te üksteist vaenavate ühiskon-
nakihtidega. Erinevalt mõne-
dest eestlastest ei näe ka paljud 
aserbaidžaanlased õigustust 
sellele, et kirvemõrtsukast sai 
kangelane. Näiteks kirjutab nii 
armeenlaste kui ka aserbaid-
žaanlaste seas ülipopulaarne 
blogija ScaryAzer Safarovist 
järgmist: „Kellel on moraalne 
õigus andestada kellelegi, kes 
on võtnud teise elu? Ja usun, 
et kõigi elus on midagi, mil-
le nimel me tapaksime. Ma 
tapaksin igaühe, kes püüaks 
röövida või raskelt vigastada 
mu last. Raudselt. [---] Ent... 
Ma ei tapaks suvalist magavat 
armeenlast. Isegi kui ta oleks 
mu üle teiste armeenlastega 
imelikul moel naernud. [---]
Ütlete, et ma pole piisavalt 
patriootlik, aga ma ei püüaks 
isegi ta pead maha raiuda, ise-
gi kui ta oleks öelnud mida-
gi solvavat Aserbaidžaani lipu 
kohta. Ma ehk mõtleksin, et 
ta on idioot, aga tõepoolest? 
Mõrvata ta selle eest kirvega? 
Pisut äärmuslik, või mis?”

Samuti mõtlevad  aserbaid-
žaanlased, kes näevad selles 
kaasmaalaste rahvuslike tun-
netega manipuleerimist. Näi-
teks kirjutab � losoof ja kultuu-
riteadlane Rahman Badalov: 

„Safarovi heroiseerimine vas-
tandab teda Karabahhi sõja 
kangelastele. Teame, kuidas 
elavad praegu sõjas invaliidis-
tunud isikud, kuidas rikutak-
se nende õigusi, millistes olu-
des elavad hukkunud sõdurite 
pered. Ülistada sellises olu-
korras kurjategijat on Kara-
bahhi sõjas langenute otsene 
solvamine.”

Kirves kotti!
Olen ikka mõelnud, et kau-
kaaslased peavad kodust kau-
gel ühte hoidma ja viisakalt 
käituma, sest nagunii ei tee 
keegi meil vahet. Ent nagu on 
kõlanud mõtted siin- ja seal-
pool rindejoont, avab selli-
ne akt ukse potentsiaalsete-
le mõrtsukpatriootidele nii 
armeenlaste kui ka aserbaid-
žaanlaste hulgas. ScaryAzeri 
kirjutab: „Ja kujutlege, kuidas 
on nüüd, kui armeenlane koh-
tab välismaal aserbaidžaanlast. 
Kas ta mõtleb: „Hm... On tal 
äkki juhtumisi seljakotis kir-
ves? Või peaksin ma enda oma 
täna loengusse/tööle/üritusele 
kaasa võtma – igaks juhuks?”” 

Viibin ise praegu õpingute 
tõttu mitmekultuurilises Hel-
singis. „Kirves kotti!” soovi-
tas sõber. 1

selt hakanud lahkuma parimas 
eas arstid, 45–60-aastased, kel 
on juba kogemusi ja teadmisi 
ning veel jaksu töötada. Aga 
küll lähevad ka nemad, riigi 
poolt tunnitasuks mõistetav 
7,15 eurot ei jäta muud vali-
kut. Millegipärast ei riiva müü-
ritöölisele, lüpsjale või keevi-
tajale rohkem maksmine ühis-
kondlikku õigusetunnet.

Omakeelse arstiabi lõpp
Tore on muidugi võrrelda Eesti 
meedikuid Euroopa omadega, 
näited õitsenguriikide medit-
siini püüdmatust tasemest 
kuluvad marjaks ära. Võiksin 
ju soovitada oma kolleegide-
le Belgiast töötada edaspidi ka 
näiteks 20% eest oma senisest 
sissetulekust – usun, et naera-
tus nende näos kustuks kiires-
ti. Miks tahame saada teenust 
nagu Mayo vähikeskuses USA-
s, aga maksta selle eest Haba-
rovski perearstikeskuse hinna-
kirja järgi?

Meedikud on väsinud kuu-
lamast lubadusi, kuidas viie 
või kümne aasta pärast läheb 
kõik hiilgavaks, vaja vaid seni 
püksirihma pingutada. 20 aas-
tat on juba pingutatud… Kui 
need ajad kätte jõuavad, kes 
siis siin töötavad?Ukrainlased? 
Venelased? 

Aasta algul ilmus vene-
keelses meedias Venemaa ter-
vishoiuministri kirjutis, mis 
andis suhteliselt objektiivse 
pildi naaberriigi meditsiini 
kohta. Minister väitis, et ars-
tide koolitus ja haridus jätab 
pehmelt öeldes soovida. Aga 
ehk on nad meile ikkagi parem 
lahendus kui omamaistest tüh-
jaks jäänud vastuvõtutoad.

Need seisavad juba praegu 
osaliselt suletuna või alakoor-
matuna – mitte veel persona-
lipuuduse, vaid rahanappuse 
tõttu. Aastaid on haiglad töö-
tanud omavahendite arvel, loo-
tes, et aasta lõpus haigekassa 
ehk tilgutab veidi raha juurde, 
kuid enamasti jääbki see vaid 
lootuseks. Näiteks PERH-ile 
jättis haigekassa 2011. aastal 
välja maksmata üle 2,6 miljo-
ni euro tehtud töö eest.

Lahendusi on kaks: pai-
gutada süsteemi rohkem 
raha (mida aga võtta pole) 
või oluliselt piirata maksura-
ha eest pakutava teenuse hul-
ka ja tõsta ülejäänud teenus-
te hinda. Võiks lõpuks kuula-
ta, mida meedikud ütlevad, ja 
asuda meditsiini korraldama 
ka sisulises tähenduses. 1
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Eesti rikkaimas vallas Viimsis 
Reformierakonna osakonda 
juhtiv suurärimees Märt Voog-
laid kurjustab intervjuus Eesti 
Päevalehele, et vaatamata ava-
likkuse ja opositsiooni kriiti-
kale üritatakse vallas endiselt 
omameestele hankeid suu-
nata. Riigis juba aastaid või-
mul olnud Reformierakond 
on Viimsi volikogus oposit-
sioonis ning seal näeb Voog-
laid oma sõnul ka selgelt, et 
koalitsioon opositsiooni häält 
kuulda ei võta. 
•• Hiljuti kuulutas vallale kuu-
luv Viimsi Haldus OÜ välja han-
ke uue koolimaja ehitamiseks 
Randverre. See leevendaks ka 
koolikohtade olukorda, kuid 
ometi teid häirib see.
Alustame sellest, et siiani on 
pea kõik Viimsi koolid ja las-
teaiad tehtud valla voliko-
gu esimehe Aarne Jõgimaa 
� rmade kaudu (Jõgimaa on 
Esmar Ehituse üks omani-
kest – K. A.). 

Kui Randvere kooli ehitus 
kevadel plaani võeti, ütlesime 
koalitsioonile: teeme lõpuks 
ometi ühe kooli ausalt. Luba-
ti, et jah. Vaatamata sellele, 
et asjaga oli kiire, ei liikunud 
midagi. Juulis küsisime, mis 
toimub, ja 8. augustil saatis-
ki Viimsi Halduse nõukogu 
esimees Jan Trei meile väl-
ja kooliehituslepingu vormi, 
mida hankesse sooviti panna.  
Saatsime opositsioonina oma-
poolsed parandused ja enam 
koosolekuid ei toimunud. 

7. septembril ütles 
vallavanem nagu 

muuseas, et 

hange läks välja juba nädal 
aega tagasi. Hankedokumen-
di lõplik versioon „unustati” 
Reformierakonna volikogu 
liikmetega kooskõlastamast. 
•• See hankevorm polnud 
enam päris see, millega Re-
formierakond nõustus? 
Tegelikult oli hankena välja-
saadetud lepingut muudetud 
ning sinna juurde kirjutatud 
punkte, mida meie polnud 
näinud ja kooskõlastanud. 31. 
augustil väljasaadetud Rand-
vere põhikooli ehitus- ja pro-
jekteerimistööde töövõtule-
pingu järgi on kooli ehitus-
lepingu hind suurusjärgus 
viis miljonit eurot pluss käi-
bemaks. Kuid probleem pole 
hinnas, vaid lepingus muude-
tud sätetes. Nimelt peab kool 
lepingu järgi valmima küm-
ne kuu pärast. Esitasin kahele 
suurele ehitus� rmale küsimu-
se, kas see on reaalne. Mõle-
mad ütlevad ühehäälselt: see 
pole võimalik. 

Aga – siin lähebki asi huvi-
tavaks, sest lepingusse on kir-
jutatud veel üks huvitav säte. 
Nimelt kui tellija ehk Viimsi 
Haldus OÜ pole viie kalend-
ripäeva jooksul arvestades 
ajagraa� ku kättesaamisest tea-
tanud töövõtjale ajagraa� ku 
või selle osa vastuolust lepingu 
dokumentidega ega esitanud 
selle kooskõlla viimise nõuet, 
loetakse uus ajagraa� k tellija 
ehk Viimsi Haldus OÜ poolt 
kinnitatuks. Teisisõnu – ainult 
Viimsi Haldusele lähedalseisev 
ehitusettevõte saab pakkumist 
tehes olla kindel, et vajadusel 
tema poolt pakutud ehitus-
graa� kut pikendatakse. 
•• Seega – hankel saabki osa-
leda � rma, kes on juba ette 
ära otsustatud ning kes teab, 
et Viimsi Haldus „unustab” pro-
testida uue ajagraa� ku vastu? 
Täpselt nii. 
•• Kes see ette otsustatud võit-
ja olla võib? 
Pole palju vaja mõelda. Valla 
volikogu esimees Aarne Jõgi-
maa on üks Esmar Ehituse 
omanikest, teine � rma oma-
nik Priit Post on Viimsi Hal-
dus OÜ nõukogu liige. 

Hankelepingu tingimusi 
saab aga täita � rma, 

Suurärimees kahtlustab, 
et Viimsi uue kooli 
ehitushange on suunatud 
juba välja valitud nn 
sõbralikule � rmale. 

Kärt Anvelt
vanemtoimetaja

IntervjuuViimsi vallas on 
esindatud kõik 
korruptsiooni 
liigid

Foto: Andres Putting
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kes saab mõjutada Viimsi Hal-
duse juhatuse liiget graa� ku 
muutmist heaks kiitma. Ainu-
üksi nende punktide pärast ei 
saadetud seda lepingut opo-
sitsioonile kooskõlastamiseks. 

Esmar Ehitus on saanud 
viimase nelja aasta jooksul 
valla ja valla tütarettevõtete 
käest ehitushankeid 20 miljo-
ni euro eest. 

Seda kõike teades ja olles 
hankedokumentidega tut-
vunud, tegi ehitusettevõtete 
liit täna (eile – K. A.) valla-
le taotluse hanke katkestami-
seks, sest sellistel tingimustel 
on praegu tegemist suunatud 
hankega. 
•• Te ei pannud oma last Viim-
si kooli esimesse klassi, vaid ot-
sustasite linna kasuks? 
Kahjuks ma ei saanud seda 
teha. Valla loodud olukorra 
tõttu, kus kooli füüsilised või-
malused ei võimalda õpetajatel 
normaalset tööd teha ja õpilas-
tel õppida, olin sunnitud lap-
se viima Tallinnasse kooli. Nii 
„naudin” bussiradasid.

Viimsi kool ise – õpetajad 
ja juhtkond – on väga tub-
lid inimesed. Aga see füüsili-
ne ruumide loomine on prae-
gu jõudnud nii kriitilisse koh-
ta. Uut kooli oleks ammuilma 
juba ehitama hakatud ja valla 
rahanduslik seis oleks oluliselt 
parem, kui 2007. aastal poleks 
ostetud Karulaugu kooli nn 
JOKK-lepinguga sada miljo-
nit krooni kallimalt tema tege-
likust ehitushinnast. 

Viimsi vallas on täna kõi-
ge suurem sissetulek inimese 
kohta, kõige suurem lasteaia-
maks, sellel aastal läks kooli 12 
esimest klassi. See ei ole liht-
salt normaalne. Enamik laste-
aedu on nn sõbralike � rmade-
ga sõlmitud mitteturupõhiste 
hindadega renditud. Ette pole 
näidata ühtegi selgelt parimat 
tulemust otsivat konkurssi. 
•• Reformierakond on aastaid 
riigis võimul, Viimsi vallas ei 
suuda te aga kuidagi võimu-
le saada.  
Nii on. Valimistulemustena sai 
Reformierakond neli kohta. 
Tänaseks on meile tulnud üle 
üks inimene ning 21 volikogu 
kohast on meil seega viis. Kok-
ku on opositsioonil täna kuus 
kohta. Oleme IRL-i ausamate-
le inimestele pakkunud koa-
litsiooni, kuid siiani tulutult. 
Ettevõtjate liitu kuulub koos 
volikogu esimehe Jõgimaa-
ga neli inimest, kellest kolm 
nõudsid paar nädalat tagasi ka 
Jõgimaa tagasiastumist, kuid 
tulutult. 

Jõgimaa jätkamist toe-
tasid seitse IRL-i liiget läh-
tuvalt eelkõige vallavanem 
Haldo Oravasest ja abivalla-
vanem Jan Treist, kes poolda-
sid hetkeolukorra jätkumist. 
Sisuliselt on Jõgimaa jää-
nud nn omade seas üksi ning 

tema ja Posti ehk Esmar Ehi-
tuse ainus tugi Viimsi vallas 
ongi Oravas ja Trei. Aga mida 
viimased kardavad? Et Jõgi-
maal on omakorda nende vas-
tu midagi näiteks lindistatu-
na välja tuua? Paraku on see 
ainus loogiline arvamus, vas-
tasel juhul töötaksid nad val-
la heaolu, mitte ühe ehituset-
tevõtte nimel. 

Möödunud aastal pöördu-
sid isegi mõned Viimsi IRL-i 
liikmed Jõgimaa teemaga 
erakonna tippjuhtide Urmas 
Reinsalu ja Juhan Partsi poo-
le, kuid kuna isegi peale seda 
midagi ei muutunud, siis ma 
järeldan, et IRL-i tipud ei pida-
nud vajalikuks olukorra eest 
erakondlikku vastutust võtta. 
Kui vallavanem Oravas ja abi-
vallavanem Trei – kes on üht-
lasi ka Viimsi Halduse nõuko-
gu esimees, kus istub Jõgimaa 
äripartner Post – ei taha ise sel-
lest rägastikust välja tulla, pole 
midagi teha. 

•• Viimsi Haldus on andnud 
ka kummalise laenugarantii 
Esmar Ehitusele. 
Rahandusministeeriumit lae-
nugarantiist ei teavitatud (üld-
juhul tuleb suure laenukoor-
musega omavalitsustel uutest 
kohustustest rahandusminist-
rit teavitada ja ka tema nõus-
olek võtta – K. A.). Aga on ka 
üks huvitav kinnistu, mis osteti 
Lubja küla lasteaia jaoks. Era-
omanik müüs seda maad vara-
semalt avalikult 50 000 euro-
ga, 2011. aasta novembris lei-
dis ta aga äkki imelise ostja 
Balti Auto näol, kes ostis sel-
le kinnistu 250 000 euro eest. 
Balti Auto üks osanik on 
Jõgimaa hea sõber, kellega 
tal on pikaajalised laenusuh-
ted. Ning „ootamatult” – kuu 
aega hiljem – ostis Viimsi Hal-
dus selle maa omakorda Bal-
ti Autolt 250 000 euroga ära. 
Mul on küsimus: kuidas selgi-
tab seda Viimsi Halduse nõu-
kogu esimees Jan Trei?
•• Prangli saare peatee re-
monttööde käigus lammutati 
ka üks tühjana seisev nõuko-
gudeaegne ehitis, mis kuulub 
eraettevõtjale. Kas valla ja riigi 
raha eest – tee-ehitust rahasta-
takse siseministeeriumi väike-
saarte programmi kaasabil – ai-
datakse kellelgi kasutust hoo-
nest vabaneda?  
Tee parandus iseenesest on 
väga õige, aga seal on tõesti 

üks väike nüanss. Kasarmu 
kuulub Viimsi vallavanema 
sõbralikule � rmale ja tänaseks 
on see tõepoolest tee-ehitus-
tööde käigus maha lammuta-
tud. Küsisime abivallavane-
malt Endel Lepikult korduvalt 
lepingut, mis on aluseks era� r-
male lammutusteenuse osuta-
misel. Varasemalt öeldi meile 
telefoni teel, et sellest majast 
saab ju odavalt kruusa! Möö-
dunud nädalal saime abivalla-
vanem Endel Lepikult lõpuks 
ka kirjaliku vastuse: „Viimsi 
vallal ega äriühingutel ei ole 
minu teada sõlmitud lepinguid 
hr Kangru ega tema � rmade-
ga. Meie käsitleme täna kok-
kuleppena hr Kangru taotle-
tud ehitusluba (lammutuslu-
ba). Sellega nõustus ka EAS. 
Miks omanik ei soovinud sõl-
mida lepingut, ei oska mina 
kommenteerida. Vallavalitsust 
ja EAS-i kui rahastajat rahul-
das täna jõus olev skeem.” 
•• Kas Viimsi vallas midagi pu-

hast ka on? 
Meie oleme foo-
kusse võtnud koo-
lieelsete asutuste ja 
koolide hoonetega 
seonduvad ning ehi-
tushanked ja minu 
hinnangul on küll 
valdavalt tegu val-
la jaoks kahjulike 
tehingutega. Nagu 
öeldud – kõik 
lepingud on sõlmi-

tud sõbralike � rmadega. Mit-
te miski ei seganud 2006. aas-
tal üht korralikku lasteaeda-
de arengukava tegemast. Siis 
poleks hakanud aastatel 2010, 
2011 ja 2012 väga kiire laste-
aiakohtadega. Kõik need asjad 
olid prognoositavad.
•• Kui kõik on nii kahtlane ja 
must, siis miks te prokuratuu-
ri ei pöördu? 
Ühe korra tegime seda Aarne 
Jõgimaa suhtes ning siis keel-
duti kriminaalasja algatami-
sest umbes sellise põhjenduse-
ga: teie poolt nimetatu ütles, et 
ta pole midagi valesti teinud. 
Ometi on justiitsministeeriu-
mi kodulehel üks link, kus kir-
jeldatakse korruptsiooni. Ena-
mik seal kirjeldatust eksistee-
rib Viimsi vallas. Koolilepingu 
kahe punkti muuseas unusta-
misega luuakse olukord, kus 
järjekordne kuue miljoni euro 
suurune hange on minemas 
võimul oleva seltskonna kät-
te. Paljud Viimsi valla inime-
sed teavad, kellega asjad seo-
tud on. Minu telefon ja mei-
liaadressid on avalikud ja olen 
valmis andma politseile ja pro-
kuratuurile igasuguseid selgi-
tusi eelkõige Viimsi Halduse 
ja Esmar Ehituse pikaajaliste 
suhete kohta ning tutvustama 
inimesi, kes vallas tehtavaid 
skeeme võivad valgustada. 
Juhul muidugi, kui prokura-
tuuril see soov peaks olema. 1 
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Meediapartnerid

Ametlik lennupartner

KÕIKIDEL ETENDUSTEL ON EESTIKEELNE SÜNKROONTÕLGE

Tallinna kesklinnas Viru rin-
gi vahetus läheduses aadres-
sil Vana-Viru 12 asub roheli-
ne hoone, mis on juba pikki 
aastaid tühjalt seisnud ja lagu-
nenud. 19. sajandi teisel poo-
lel ehitatud hoone omanik on 
perekond Sõnajalg. 

Perekonna vägikaikavedu 
muinsuskaitseametiga on kest-
nud kaua – maja osteti juba 
1995. aastal, kuid muinsuskait-
se ettekirjutustest hoolimata 
pole seda senini renoveeritud. 
Eile oli aga maja juures mär-
gata fassaadi kallal askelda-
vaid töölisi. 

Veel eile Saksamaal viibi-
nud Andres Sõnajalg ütles, et 
praegu käivad tõepoolest hoo-
ne fassaaditööd, kuid sellest ei 
saa rohkem midagi järeldada. 
Tema sõnul tehakse maja liht-
salt väljast korda, kuid prae-
gu rohkem plaane ei ole. Del� 

Sõnajalgade 
maja fassaad 
läks lõpuks 
remonti

leping on mõlemalt poolt all-
kirjastatud, siis kantakse see 
korrektselt registrisse,” selgi-
tas Vertmann ja lisas, et varem 
oli dokumendiregistrisse kan-
tud lepingu mustand vea tõttu.

Piirangust piisanuks
Eesti Päevaleht küsis dokumen-
di registrist kustutamise kohta 
kommentaari ka andmekaitse 
inspektsioonilt, mille nõunik 
Stiina Liivrand nentis, et olu-
kord, kus dokument ühel het-
kel on asutuse registris ja see-
järel sealt jäljetult kaob, ei ole 
korrektne haldustava. „Olukor-
ras, kus dokument juba regist-
risse kantud oli, oleks see tul-
nud ka sinna jätta, sest selline 
kustutamine tekitab eelkõige 
just segadust,” lausus Liivrand. 

Samal ajal tõi ta esile, et tava-
päraselt registreeritakse selli-
sed lepingud alles pärast nei-
le alla kirjutamist. 

„Juhul kui tegemist oli 
lepingu mustandiga, mis edas-
tati teisele poolele tutvumiseks 
ja seetõttu registreeriti doku-
mendiregistris, annab seadus 
võimaluse kehtestada doku-
mendi kavandile juurdepääsu-
piirang kuni selle allkirjasta-
miseni. Sellisel juhul ei kuulu 
dokumendi kavandid ka teabe-
nõude korras väljastamisele,” 
märkis Liivrand. „Andmekait-
se inspektsioonile ei ole tea-
da, kas lepingu kavand edas-
tati kellelegi või mitte, sestap 
ei saa öelda, kas dokument 
oleks pidanud olema registris 
või mitte.” 1

Foto: Marko Mumm / EPL-i arhiiv

AKI: pole korrektne 
dokumenti „kaotada”

Märge Margus Kurmi lepingu kohta kadus EPL-i päringu järel.

Bürokraatia
Ministeerium peab 
registrikannet veaks, 
andmekaitsjate sõnul 
eksiti tava vastu.
Holger Roonemaa
holger.roonemaa@epl.ee

Eesti Päevaleht kirjutas lau-
päeval mäletatavasti tuntud 
riigiprokurörist Margus Kur-
mist, keda siseminister Ken-
Marti Vaher soovib palgata 
enda kasuks sisuliselt poliiti-
lise nõuniku tööd tegema. Ees-
ti Päevalehe teabenõude järel 
kadus aga siseministeeriumi 
avalikust dokumendiregist-
rist igasugune viide Kurmiga 
sõlmitava töövõtulepingu koh-
ta ja ehkki toimetus küsis vii-
te „haihtumise” kohta reedel 
ministeeriumi kommentaari, 
ei pidanud ministeerium vaja-
likuks vastata.

Tex Vertmann siseminis-
teeriumi avalike suhete osa-
konnast selgitas pärast aja-
lehe korduvat päringut eile, 
et kuna ministeeriumil ei ole 
Kurmiga töövõtulepingut veel 
sõlmitud, ei saa olla ka viiteid 
dokumendiregistris ja just 
sel põhjusel kustutatigi sin-
na juba jõudnud viide päeva-
pealt. „Seda klausliga „veel”, 
sest lepingu ettevalmistami-
ne käib ja ministeeriumil on 
jätkuvalt huvi Margus Kur-
mi eksperdina kasutada. Kui 

Arhitektuuripärl

Viimsil pole ette näidata 
ühtegi selgelt parimat tule-
must otsivat konkurssi. 

Järeldan, et IRL-i tipud ei 
pidanud vajalikuks erakond-
likku vastutust võtta.
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Asendusemadus on raha eest 
lubatud vaid üksikutes riikides

Elektriautod Möödunud 
kolmapäeval sõite alustanud 
Elektritakso usub oma ärimu-
deli edusse, ent kurdab takso-
juhtide puudust. „Meil on Tar-
tu odavaim hind, viiskümmend 
senti kilomeeter,” rääkis Elekt-
ritakso juhataja Ermo Kontson. 

Praegu on täiskoormusega 
ametis viis taksot ja sama pal-
ju taksojuhte. Sohvreid otsitak-
se juurde ning see on osutunud 
oodatust raskemaks. „Neid, kes 
meile sobivad, on väga vähe. 
Taksojuht peab olema koge-
mustega ja viisaka välimusega, 

et klientidele ebamugavust ei 
valmistaks,” selgitas Kontson.

Inimestelt on tema sõnul 
saadud vaid positiivset taga-
sisidet. Siiski ei ole Elektritak-
so alati tartlaste esimene valik. 
„Ju me ei ole piisavalt head rek-
laami teinud,” põhjendas ta ja 

lisas, et kui nädala sees sei-
savad taksod tihti tühjalt, siis 
nädalavahetusel olid taksojuh-
tidel käed tööd täis.

Kindlasti ei tasu karta, et 
takso klienti vedades aku tüh-
jaks saamise tõttu tee peale 
jääb. „Praegu käivad taksoju-

hid iga 70 kilomeetri järel meie 
ainsas laadimispunktis, et sel-
liseid äpardusi vältida,” ütles 
Kontson. Tulevikus näeb ta või-
malust, et taksode laadimisjaa-
mu leidub üle terve linna ja aku 
tühjaks saamise hirmus ei jää 
ükski klient sõidutamata. „Ma 

loodan, et tulevikus võtavad ka 
teised taksofirmad meist ees-
kuju ja hakkavad elektriauto-
dele rõhuma,” rääkis Kontson. 
„Naftaajastu peab ju ükskord 
läbi saama ja kust mujalt alus-
tada, kui mitte taksondusest,” 
lisas ta. Piia Puuraid

Tartu tänavatel vuravad juba nädal aega elektritaksod

Fotod: H
endrik O

sula

17-aastane Sushma Pandey 
suri tüsistustesse, kui teda oli 
kolm korda viidud Mumbai 
viljatusravikliinikusse, võe-
tud munarakke ja tehtud veel 
teisigi, seni ebaselgeid protse-
duure, kirjutab 12. juuli Indian 
Express. Neiu saatis kliinikus-
se tema vanemate teadmata 
ülemus töö juurest, vanema-
te sõnul ei näinud nende tütar 
doonorluse eest saadud raha 
kunagi. Sushma on üks luge-
matutest India naistest, kes on 
oma tervise ja lõpuks ka elu 
toonud ohvriks riigis lokka-
vale kontrollimatule viljatus-
ravi ja asendusemaduse ärile. 

Ka konservatiivsete hinnan-
gute järgi sünnitavad India 
asendusemad igal aastal roh-
kem kui 25 000 last tööstuses, 
mis on väärt kaks miljardit dol-
larit. Vähemalt 50 protsenti 
neist lastest on „tellitud” välis-
maalt, peamiselt lääne abielu-
paaride poolt. 

Kui võrrelda maailma eri rii-

kide asendusemaduse seadusi, 
siis Eesti oma keelava hoiaku-
ga ei ole tegelikult kuigi erand-
lik. Riike, kus lubatakse asen-
dusemadust, on siiski vähe ja 
veel vähem on neid, kus seda 
lubatakse teha raha eest. Viima-
sena nimetatutes puudub sel-
le äri üle ka selge ja läbipaistev 
riiklik kontroll. Raha eest võib 
asendusemaduse äriga tegele-
da Indias, Iisraelis, Ukrainas, 
Gruusias, Venemaal ja osas 
USA osariikides, nagu näiteks 
California. USA-s on olukord 
üldiselt väga kirju, mõned osa-
riigid lausa keelavad seaduse-
ga igasuguse asendusemadu-
se, näiteks Michigan. 

Üksnes altruistlikel kaalut-
lustel, see tähendab ilma raha-
ta võib asendusema protse-
duure teha Hollandis, Belgias, 
Austraalias, Kanadas, Lõuna-
Aafrikas. Ja enamasti ongi rii-
kides, kus asendusemadus on 
lubatud, see väga hoolikalt rii-
gi tasandil kontrollitud. Näi-
teks Iisraelis otsustab iga asen-
dusemaduse juhtumi üle riik-
lik komisjon ning osapooled 
peavad olema Iisraeli kodani-
kud ja jagama sama usku. 

India kõrval on ühed suure-
mad asendusemaduse-turismi 
maad seega Venemaa, Gruu-
sia ja Ukraina, kahes viimase-
na nimetatus on teenus oda-

vam kui Venemaal. Seega on 
nad ka ühed peamised huviob-
jektid Eestis neid mõtteid mõl-
gutavatele paaridele. Gruusias 
on võimalik kaupa teha veel 
sperma- ja munarakudoono-
ritega, samuti Ukrainas, kus 
saab raha eest osta ka embrüo. 
Neis riikides ei jää lapse sün-
nitanud asendus emale ühtegi 
õigust lapse suhtes. 

Nagu kirjutasime esmas-
päevases Eesti Päevalehes, 
otsustas üks Eesti abielupaar 
samuti just nimelt Ukrainas 
üksik emalt väga suure sum-
ma eest asendusema teenust 
osta. Toimetusel puudub info, 
kas tegutsesid ka vahendajad, 
kes omakorda tehingust kasu 
said, või oli üksikemal endal 
kontroll kogu tehingu üle. 
See asendusema sattus aga 
koos sündimata lapsega van-
gi ja Eesti paaril ei ole võimalik 
kuidagi seda olukorda muuta.

Palju eetilisi probleeme 
Rahvusvaheline naistearstide 
organisatsioon (FIGO) ja veel 
paljude naiste õiguste ja tur-
valisuse eest seisvad organisat-
sioonid üldiselt toetavad asen-
dusemaduse legaliseerimist, 
kuid see peab olema nende 
hinnangul rangelt heategevus-
lik. „Vastasel juhul tekib suur 
võimalus kasutada ära haava-

Viljatus
Riikides, kus on lubatud 
asendusemadusäri, on 
vaesust kannatavate naiste 
elu ja tervis suures ohus.
Kadri Ibrus
kadri.ibrus@epl.ee

KAHeKSA MÕTeT

1. Asendusemadus on luba
tud ainult meditsiinilistel näi
dustustel. Sotsiaalsed näidus
tused ei ole aktsepteeritavad.
2. Eelistatud on täielik asendus
emadus. (Ehk asendusema ei 
ole ka munarakudoonor.) 
3. Kunstlikul viljastamisel 
tuleks minimeerida mitmik
raseduse tõenäosust.
4. Asendusemaduseks anna
vad loa eetikakomitee ja eks
perdid. Meditsiiniekspertidel 
on kohustus ja õigus teha järe
levalvet.
5. Enne rasestumise planeeri
mist eelneb põhjalik nõustami
ne, last soovivat paari ja asen
dusema tuleb nõustada eraldi. 
Nende nõusolekud vormista
takse kirjalikult. 
6. Asendusema autonoomiat 
(õigust iseseisvalt vastu võtta 
otsuseid oma keha kohta) aus
tatakse igas staadiumis. Tema 
otsused võivad olla konfliktis 
last sooviva paariga.
7. Asendusemadus ei tohi olla 
kommertslik tegevus. Välista
da tuleb ärakasutamine ja 
sundimine. 
8. Asendusemaks võiks eelis
tatult olla lähedane inime
ne, kes teeb seda altruistlikel 
kaalutlustel. Lubatud on vaid 
otseste rasedusega seotud 
kulude katmine.

India asendusemad sünnitavad aastas 25 000 last, pildil üks neist 
– Rinku Macwan. Foto: AFP/Scanpix

Eesti naiste
arstide seltsi 
soovitused

tavaid naisi ja see muutub (on 
muutunud, näiteks Ukrainas) 
samasuguseks inimkaubandu-
seks, nagu see on prostitutsioo-
ni kaasatud naistega,” sõnas 
Eesti naistearstide seltsi juha-
tuse liige Made Laanpere.

Naistearstid on seega väga 
mures asendusemade ja muna-
rakudoonorite turvalisuse 
pärast neis riikides. „Surrogaa-
temadus pakub nii palju eetilisi 
probleeme, mida ei saa kuida-
gi vaadata vaid lastetute paari-
de seisukohalt. See on tuhande-
te vaeste, hädas olevate naiste 
probleem, kes võtavad rasedu-
sega kaasnevad riskid võib-olla 

selleks, et nende teised lapsed 
nälga ei sureks. Ja näiteks: mis 
saab, kui surrogaatema ei nõus-
tu last loovutama või kui nai-
ne või laps sünnitusel sureb?” 
rääkis Laanpere. 

Eestis on asendusemaduse 
lubamisest küll räägitud ja sot-
siaalministeerium on olukorda 
analüüsinud, kuid otsuste lan-
getamiseni ei ole veel jõutud. 

Mitmed spetsialistid riiki-
dest, kus asendusemadus on 
kommertslik tegevus, on leid-
nud, et kuna tegemist on rah-
vusvahelise teemaga, on vaja 
ka rahvusvahelist seadust, mis 
seda reguleeriks. 1
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Kahe aasta eest katuselt kuk-
kunud jääpurikaga raskelt 
vigastatud Milana paraneb 
Tartu ülikooli kliinikumis 
ja suudab juba ise natukene 
rääkida. ETV saade „Ringvaa-
de” külastas Milanat haiglas ja 
vestles temaga, samuti noore 
naise ema, isa ja raviarstiga.

Tartu ülikooli kliinikumi 
taastusravi arst Aet Lukmann 
ütles, et Milana lugu võiks anda 
lootust teistele patsientidele ja 
nende lähedastele, et ka esial-
gu täiesti võimatuna tunduvad 
olukorrad on ületatavad.

Milana isa sõnul on hinnan-

guliselt käidud umbes veerand 
raviteest. „Uskumatut edasimi-
nekut olla ei saa, ainult pidev 
töö,” rääkis isa, kes samuti nagu 
emagi on ennast tütrega tegele-
miseks töölt lahti võtnud.

Isa rääkis, et kui tahket 
toitu peenestada, siis suudab 
Milana ise süüa. Terapeudi 
abiga on ta kirjutanud arvu-
tisse esimesi sõnu ja tal on tul-
nud tagasi mälu.

Peterburi kohus otsustas 
paar nädalat tagasi kommu-
naal� rmalt, mille hooldada oli 
maja, mille katuselt jääpurikas 
Milanale pähe kukkus, välja 
nõuda 75 000 eurot. Kogu raha 
läheb Milana raviks. 1 Del� 

Purikaohver Milana paraneb 
Tartu ülikooli kliinikumis
Ravi

Veidi enam kui kahe tuhande 
elanikuga Ambla valla otsus 
alustada ühinemisläbirääkimi-
si Tapaga on Järvamaa mureli-
kuks teinud. „Järvamaa asub 
Ambla eest võitlusse”, seisis 
hiljaaegu suur pealkiri maa-
konnalehes Järva Teataja.

Järvamaal on iga inimene 
kulla väärtusega, sest maa-
kond on sel sajandil kaota-
nud viiendiku elanikest, Ees-
tis kõige enam. Lahkunud on 
21,22 protsenti ehk 8228 ini-
mest, väidab statistikaamet. 
Ühe vähenemise põhjuse-
na mainiti suvel maavalitsu-
ses 2005. aastat, mil Tapa val-
laga liitus Järvamaa Lehtse 
vald, viies veimevakana kaa-
sa kuulsa Jäneda, mis tuntud 
ülemaaliste talupäevade, mõi-
sa ja Musta täku talli poolest.

Mais saatis Tapa volikogu 
kirja nii Ambla kui ka Aegvii-
du vallale, kutsudes neid ühine-
misläbirääkimistele. Aegviidus 
korraldati ilma arutelu algata-
mata rahvaküsitlus. Osales 325 
inimest ehk 39 protsenti elani-
kest. Tulemina saadeti Tapa 
kosjaviinad tagasi, ühinemise 
poolt oli vaid 18 elanikku.

Teisiti toimis Ambla, pan-
nes asja volikogus arutlusele. 
Hääletustulemus seitse kuue 
vastu viis läbirääkimiste alu-
seni. Praegu otsib Tapa-Ambla 
ühiskomisjon konsultatsiooni-
� rmat ühteheitmise võimalike 
plusside-miinuste vaagimiseks.

„Väikestel saab lihtsalt res-
surss otsa, seepärast peabki ühi-
nema,” leiab Tapa vallavoliko-
gu esimees Urmas Roosimägi.

Vallavanem vastu
Et ressurssi on vähe, tunnis-
tab ka Ambla vallavanem Rait 
Pihelgas. Samal ajal leiab ta, et 
praegune ühinemine käiks lii-
ga kiiresti, piisavalt aru pida-
mata. Pihelgas täna ühinemist 
ei poolda kasvõi sellepärast, et 
Tapal asuv võim jääks kohali-
kule elanikule liiga kaugeks.

Siiski on just Tapa ligidus 
see, mis kallutab avalikku 
arvamust ühinemise suunas. 
Poes käiakse peamiselt Tapal, 
kuhu Amblast kümmekond 

kilomeetrit. Nii Järva keskus 
Paide kui ka Lääne-Viru pea-
linn Rakvere jäävad mõlemad 
40 kilomeetri kaugusele.

Ambla aleviku vahel liiku-
nud rahvas arutles eile heal 
meelel ühinemise üle. Kümme-
konnast küsitletust suisa vastu 
polnud keegi. Kunagine postil-
jon Astrid Aasa rääkis, et ühi-
nemise järel hakati Lehtses tal-
viti teid hästi hooldama. Lai-
na Pehap lisas, et eks nii läheb, 
kuis inimesed otsustavad, aga 
kindlasti oleks Ambla lahkumi-
ne maakonnalinn Paidele suu-
reks löögiks. Siis kutsus ta vaa-
tama vallakeskuses valitsevat 
hooldamatust, kus majade ees 
on malts suisa rinnuni.

Aino Pilk oli silmapilkselt 
valmis Tapa alla minema. „Saa-
me viimaks lahti oma kõrge-
palgalistest ametnikest, keda 

vallamajas neliteist-viisteist 
tükki!” Ettevõtja Anu Laan-
salu arvas, et temagi sümpaa-
tia kuuluks Tapale, kus ta sün-
dinud, harjunud asju ajama.

Resoluutselt on ühinemi-
se vastu aga maavanem Tiina 
Oraste, sest tükk Järvamaad 
võib kaotsi minna. Pealegi 
polevat ju Tapal poes käimi-
ne argument Järvast lahkumi-
seks. Samal ajal pidas ta Tapa 
ettepanekut heaks seetõttu, et 
diskussioon on liikuma lüka-
nud Järva-sisesed ühinemis-
plaanid, identiteediotsingud.

Pole välistatud, et peagi teeb 
maakondliku lobitöö tulemuse-
na Amblale ühinemisettepane-
ku ka naabervald Albu. Välis-
tatud aga pole seegi, et Ambla 
jaguneb tulevikus pooleks – val-
lakeskus liitub Tapaga, suurim 
asula Aravete aga Albuga. 1

Ühinemine
Järvamaa võib kaotada 
2500 elanikuga Ambla 
valla, mis tahab liituda 
Tapaga Lääne-Virus.
Rein Sikk
rein.sikk@epl.ee

Ambla võib Järvast 
lahkuda

ÜHISELT VALIMISTELE?

Ühinejate anatoomia
•• Pruut: Ambla vald asub Järva-
maa põhjaosas, piirnedes Lääne-
Virumaa Tapa ja Tamsalu valla-
ga. Järvamaa valdadest piirneb 
Albu ja Järva-Jaani vallaga. Amb-
la vald paikneb Pandivere kõr-
gustiku edelanõlval. Valla terri-
tooriumil on kolm alevikku ning 
kümme küla. Amblas on elanik-
ke 343, valla suurimas asumis 
Aravetel aga 904. Pindala: 166 
km², elanikke kokku 2240.

•• Ambla ja Tapa vald on otsus-
tanud ühinemisläbirääkimised 
lõpule viia jaanuariks 2013, 
kohaliku rahva ühinemissoo-
viga või vastuseisuga lubatak-
se otsuse tegemisel kindlasti 
arvestada. 
•• Kui ühinemine teoks saab, 
valitakse 2013. aasta 20. oktoob-
ril toimuvatel kohalike omava-
litsuste valimistel juba uus, ühi-
ne volikogu.

-1- Siit jääb Amblasse üks kilomeeter, Tapalegi on vaid kukesamm, maakonnalinna Paidesse aga 
märksa enam. -2- Ambla poest välja astunud Aino Pilk on silmapilkselt valmis Tapaga ühinema, 
sest tema arvates on vallas liiga palju kõrgepalgalisi mittevajalikke ametnikke. Fotod: Rein Sikk  

Täna Delfis: 
kes peaks 
kontrollima 
riigikogulase 
kõnepruuki?

Kaitsepolitsei uurijad tõid 
eile Võru lähistel metsas päe-
vavalgele viie inimese luusti-
kud, mis olid maetud läinud 
aastal avastatud kümne skele-
tiga massihaua lähistele.

Võru-Valga maantee lähedal 
Reedapalo mustikametsas ava-
sid kaitsepolitseinikud neli hau-
da, millest ühte oli kaks ohvrit 
näoli sisse visatud, rääkis rah-
vusringhäälingu uudistele sõja-
haudade uurija Arnold Unt. 

Eile päevavalgele tulnuga 
täiendatakse eelmisel aastal 
alustatud kriminaalasja inim-
susvastaste kuritegude parag-
rahvi alusel.

Kaitsepolitseiameti lõuna 
osakonna direktori Janek Jär-
va sõnul on tegemist Nõuko-
gude julgeolekuorganite toi-
mepandud tapmistega. Tema 
sõnul oli neil 1946. aastast selli-
ne instruktsioon, et kõik tape-
tud pidi hävitama või peitma. 
Võimalik, et NKVD timukad 
kasutasid metsa laipade peit-
miseks pikka aega.  

Leitud tähistamata matmisko-
had asuvad üpris väikesel maa-
alal. Ohvrite isikute tuvasta-
mise kõrval tegelevad uurijad 
veretöö toimepanijate selgi-
tamisega. Uurijatel on leitud 
haudadest kogutud ka hulk 
DNA-proove, millest osa võib 
olla pärit veretöö toimepani-
jatelt. Kapo ootab ka võima-
like toonaste sündmuste tun-
nistajate abi.

Osa mullusest leiust
Mullu suvel samast piirkonnast 
leitud metsavendade matmis-
paiga näitas juba paari aas-
ta eest sõjahaudade uurijatele 
kätte kohalik teemeister Arvo 
Leinus, kes oli kuulnud või-
malikust metsavendade tap-
miskohast kohalikult metsa-
vahilt. 1953. aastal toimusid 
Võrumaal Vastseliina vallas vii-
mased suured lahingud Nõu-
kogude repressiivorganite 
ja vastupanuvõitlejate vahel 
ning tõenäoliselt ongi leiud 
selle perioodiga seotud. 1

Ajalugu
Haud pärineb ilmselt 
1953. aastal toimunud 
metsavendade ja NKVD 
töötajate lahingutest.
Epp-Mare Kukemelk
uudised@epl.ee

Harjumaa

Järvamaa

Lääne-
Virumaa
Lääne-Lääne-Lääne-

VirumaaVirumaaVirumaaVirumaa

Ambla vald

Tapa vald

Paide

•• Peig: Tapa vald moodustus 
2005. aasta oktoobris Tapa lin-
na, Lehtse valla ja Saksi valla ühi-
nemisel. Vald on Lääne-Virumaa 
läänepoolseim omavalitsus, ula-
tudes sopina Harjumaa Kuusalu 
ja Anija valla ning Järvamaa Amb-
la ja Albu valla vahele. Tapa valla 
läänepoolne naaber on Harjumaa 
Aegviidu vald. Tapa vald moodus-
tab 262,8 km², elanikke on 8638, 
sellest Tapal enam kui 6000.

Väikestel valdadel 
saab ressurss otsa, 
seepärast peabki 
ühinema.



ROMNEY: POOLED AMEERIKLASED ELAVAD RIIGI KULUL

USA vabariiklaste presidendi-
kandidaat Mitt Romney (pildil) 
nimetas rikastele annetajatele 
korraldatud vastuvõtul ligi poo-
li ameeriklasi inimesteks, kes ei 
maksa tulumaksu ja on valitsu-

sest sõltuvad. Need valijad toe-
tavad Romney sõnul tõenäoli-
selt president Barack Obamat, 
sest usuvad, et on ohvrid, kel-
lel on õigus tervishoiule, toidu-
le, eluasemele jne. Romney rää-

kis nii videosalvestisel, mis teh-
ti mais, aga lekkis nüüd mee-
diasse. Obama kampaaniamees-
kond süüdistas Romneyt poo-
le rahva põlglikus mahakandmi-
ses. Del� 

VENE SIDEMINISTER VÕIB YOUTUBE’I BLOKEERIDA

Sideminister Nikolai Nikifo-
rov teatas Twitteris, et ligipääs 
videoportaalile YouTube võidak-
se islamiusulisi solvava ja ohv-
ritega rahutusi põhjustanud � l-
mi „Moslemite süütus” tõttu 

Venemaa territooriumil täieli-
kult blokeerida. Minister täpsus-
tas, et see võib toimuda 3.–5. 
novembril, kui on jõustunud 
seadus keelatud saitide registri 
kohta. ERR
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Bundestagi väliskomisjoni juht kahtleb euroliidu 
aluslepingute muutmise arutelu tulemuslikkuses.

Raimo Poom
poliitikatoimetaja

Intervjuu

Euroopa Parlamendi 
töö peab olema nii 
läbipaistev kui võimalik.

Teised riigid soovivad, et EL 
mängiks maailmas aktiivset 
rolli – see on ka EL-i huvides. 

Saksa saadik: 
rahvas ei tunne, 
et kontrollib 
Brüsselit

nist. Näiteks on viidatud just 
Euroopa Parlamendi puudus-
tele juhul, kui sel tuleks eelar-
vetes suuremat rolli mängida. 
Või saavad nad teie meelest 
hakkama?
Meil on tulnud aru saada, et 
stabiilsuspaktis toodud meh-
hanismid pole olnud piisa-
vad, et teha ühisrahast sta-
biilne edulugu. Ja seega ole-
me loonud uusi instrumente 
kontrolli tugevdamiseks, et iga 
euroala liige tõesti oma luba-
dusi täidaks. See tähendab 
teatud uute kompetentside 
andmist Brüsselile. Ja demo-
kraatlikus ühiskonnas tähen-
dab kompetentside üleandmi-
ne ka inimeste sõnaõigust sel-
le üle, et neid kompetentse ei 
kasutataks nii, nagu nad seda 
näha ei taha. 

Otsesõnu – inimestel pole 
tunnet, et kui EL-i tasemel 
tehakse valesid otsuseid, siis 
nad saaksid vastutajad oma 
kohtadelt minema lüüa. Mui-
dugi jagatud suveräänsuse 
süsteemis, riikide koostöös 
ja ühises tegevuses pole või-
malik samamoodi demokraa-
tiat teostada, kui rahvusrii-
gis, kus on sajandeid ajalu-
gu. Seega võime ka teatud 
määral loomingulisust vajada. 
Näiteks Euroopa Parlamendi 
puhul. Peab olema nii läbi-
paistev kui võimalik. Ja samu-
ti ehk teha rohkem selgeks, et 
Euroopa Komisjon sõltub par-
lamendist. Siis ma ütleks, et 
see tunne inimeste seas võiks 
olla rahulikum, kui praegu. 
•• Institutsioonide tugevdami-
sest on teatavasti räägitud, et 
Saksamaa valitsus näeb vaja-
dust EL-i aluslepingute muut-
miseks. Kas teie näete selleks 
võimalust?
Teame, et see protseduur oleks 
mõnelgi maal kaunis keeruli-
ne, sest nõuaks referendumit 
ja võtaks palju aega. Ja pean 
möönma – just välisteemadega 
tegeleva poliitikuna –, et mul 
pole just kõige paremad mäles-

tused perioodist, kui arutasi-
me Euroopa põhiseaduslepet 
ja hiljem Lissaboni lepet. Väl-
jastpoolt nägi see välja, just-
kui eurooplased oleksid olnud 
hõivatud vaid endaga tegele-
misega. Võlakriisi tõttu tege-
leme ka nüüd jälle iseendaga. 
Kuid vahepeal läheb maailm 
edasi. Teistest maailma rii-
kidest ja regioonidest on nii 
palju palveid Euroopa aktiiv-
semaks rolliks ja ma arvan, et 
nende küsimused on õigusta-
tud. See on nii meie riikide kui 
ka EL-i huvides, et mängiksi-
me aktiivset rolli. 

Seega olen pisut kahtlev 
uue suure ajakuluga ning 
komplitseeritud lepinguarute-
lu suhtes. 

Teisalt, kui vaadata aja-
lukku, siis näeme, et insti-
tutsioonide kohandamisel 
hetke nõudmistele on alati 
olnud korrektsioone. Polii-
tika, isegi põhiseaduspoliiti-
ka, on natuke nagu jalgrat-
taga sõitmine. Ei saa lihtsalt 
kõike korraga ära remontida, 
alati on vaja natuke siit-sealt 
kõpitseda. 
•• Seega arvate, et seda asja 
peaks üpris tasakesi arutama?
Küsimus on selles, mida aru-
tada. On hääli, kes nõuavad, 
et me peame ütlema selgelt, 

kuhu Euroopa liigub ja mil-
line ta lõpuks välja näeb. Ma 
tõesti arvan, et see idee ei vii 
meid mitte kuskile, sest seda ei 
saa ette kujutada. Kuid teisalt 
peab meil olema arusaamine, 
kuhu me tahame minna. Sel-

Eesti Päevalehele antud usut-
luses möönis Saksa parla-
mendi alamkoja väliskomis-
joni juhtiv Ruprecht Polenz, 
et andes rohkem kompetent-
se Euroopa Liidule, on vaja ka 
demokraatlikke kontrollimeh-
hanisme. 
•• Kui vaadata Euroopa Liidu 
(EL-i) arengutele, siis on näha, 
et euroala astub suurte sammu-
dega edasi, ülejäänud jäävad 
justkui kõrvale. Kuidas Saksa-
maal sellele vaadatakse?
Oleme seda probleemi üldiselt 
arutanud ka varem, Euroopa 
laienemise ja süvendamise raa-
mistikus. EL laienes 2004. aas-
tal ning nüüd ühineb liiduga 
ka Horvaatia. Samuti oleme 
astunud samme koostöö suu-
rendamiseks ühisturu ja -raha, 
Schengeni ala mõttes. See on 
alati väljakutse, et gravitatsioo-
nijõu keskus, kus koostöö on 
kõige tihedam, poleks teistest 
väga kaugel. See tähendab, et 
Schengeni ala on avatud uute-
le liitujatele, kui nad täidavad 
piirivalve kriteeriumid. Euro-
ala on avatud ühinejatele, kui 
kriteeriumid täidetakse. Ning 
ainult mõnel riigil on erand 
väljajäämiseks, teised peavad 
ühinema. 

Kuid peame hoolitsema 
ühtekuuluvuse eest ja see-
ga vajame meie ühiseid insti-
tutsioone. Peame olema väga 
ettevaatlikud uute eraldi insti-
tutsioonide asutamisega. On 
arutelu, kas peaks euroalale 
eraldi parlamendi looma. Ma 
arvan, et see pole õige idee. 
Meil on juba Euroopa Parla-
ment, Komisjon ja Nõukogu. 
•• Jõudsite kohe institutsiooni-
de küsimuseni – on ju ka Saksa-
maal arvatud, et praegused Eu-
roopa institutsioonid ei pruu-
gi olla piisavalt head, kui rää-
gime suuremast integratsioo-

leks on lepingutes väga tark 
koht: tahame olla aina ühte-
kuuluvam liit. See on tark 
formuleering, mis kirjeldab 
suunda. Ei ütle, kus teekond 
lõpeb, kuid näitab, kuhu taha-
me liikuda. Ja lõpuks lubab see 
meil liikuda valdkonnas, kus 
see just parasjagu on vajalik. 
Sellest piisab, ma arvan. Muul 
juhul me arutaksime asju, mis 
võivad olla päevakorras 2074. 
aastal. 
•• Nii Saksamaal kui ka Ees-
tis oli Euroopa Stabiilsusmeh-
hanismiga (ESM) liitumise eel 
suur debatt, kuid nüüd on see 
läbi ja ESM hakkab kohe-kohe 
tööle. Kas teie meelest on Lõu-
na-Euroopa riikidel, kes sellest 
abi saavad, muud väljapääsu 
võimalust peale reformide te-
geliku elluviimise?
Ükski eraisik, riik ega ka euro-
ala riik ei saa jätkata kuluta-
mist üle oma võimaluste. Kui 
teenid rohkem, oled ka kon-

kurentsivõimelisem. See on ka 
põhimõtteliselt kogu valem. 

Nüüd on meil tööriista-
kast valmis – ESM ja Euroo-
pa Keskpanga väljakuulu-
tatud poliitika. Kuid see on 
liikmesriikide asi teha seda, 
mida ainuüksi nemad ise saa-
vad teha.

Las ma toon teile näite, 
mis see tähendab Saksamaale. 
Minu valimisringkond on 
Münster Vestfaalis. Eile tea-
tas Münsteri linnapea nimekir-
ja 30–50 kohast, kus ta eesole-
vatel aastatel kulutusi kärbib. 
Ta tahab saavutada Münste-
ris tasakaalus eelarve, mis siia-
maani pole õnnestunud. Sama 
kehtib ka ligi 400 teise Saksa 
linna kohta, liidumaadki pea-
vad sama tegema. Ka Bunde-
stag peab selle saavutama. See-
ga pole see näpuga osutamine 
Hispaania või Itaalia suunas. 
Ka Saksamaa peab seda tege-
ma ning teeb seda. 1 

Saksa parlamendiliige Ruprecht Polenz leiab, et euroalale parlamendi loomine poleks hea mõte.

Foto: Vallo Kruuser



TERRORIRÜNNAK KABULIS

Afganistani pealinna lennu-
jaama viival teel õhkis end eile 
varahommikul naissoost ene-
setapuründaja. Võimude tea-
tel sai surma 12 inimest, neist 
üheksa olid välismaalased. Del� 

KOHUS KEELAS PALJASTAVATE PILTIDE AVALDAMISE

Prantsuse kohtu otsuse järgi ei 
tohi ajakiri Closer Cambridge’i 
hertsoginna Catherine’i puhku-
se ajal tehtud alastipilte edaspidi 
avaldada, edasi müüa või muul 
moel levitada ning peab fotoma-

terjali andma üle hagejatele ehk 
prints Williamile ja Catherine’ile 
(pildil). Prantsuse prokuratuur 
teatas, et teeb eeljuurdlust küsi-
muses, kas on alust kriminaal-
menetluseks. EPL

TŠEHHIS 22 METANOOLIMÜRGITUSSE SURNUT

Mürgine salaviin on Tšeh-
his nõudnud juba 22 inimelu, 
kui eile suri nädal aega haig-
las olnud mees, kes oli surmava 
joogi tellinud internetist. Ena-
mik ohvreid on Moraavia-Silee-

sia regioonist, kuid metanooli-
ga segatud viina on esinenud 
ka teistes regioonides, sealhul-
gas pealinnas Prahas. Metanoo-
limürgitusega on haiglaravil 
endiselt kümned inimesed. Del� 
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Pingeline
Iisrael valmistub rünna-
kuks Iraani tuumarajatis-
tele, teisel pool koondub 
aga lääneriikide laevastik.
Heiki Suurkask
heiki.suurkask@epl.ee

Uuring

USA seisukoht: saagu Iisraeli 
õhulöögist mis saab, väina 
mineerida seekord ei lasta.

Lääne sõjalaevad saavad 
kokku Iraani tagauksel 

Brittide meelest 
algab keskiga 
55-aastaselt

Kui varasemate uuringute 
põhjal arvati keskiga algavat 
30. eluaastate keskel, siis üks 
värske Briti elanike seas teh-
tud küsitlus näitas, et kesk-
ealiseks peavad end umbes 
55-aastased.

Selgus ka, et keskiga kes-
tab umbes 14 aastat ja kuulsa-
test inimestest peetakse „kõige 
keskealisemaks” Helen Mirre-
nit – 67-aastane Mirren kehas-
tab keskealisust 26 protsendi 
küsitletute meelest.

Õppimisele pühendatud 
veebisaidi Love to Learn tel-
litud küsitluses osales tuhat 
inimest, kel vanust on roh-
kem kui 50 aastat. Viiendik 
neist arvas koguni, et keskiga 
jõuab kätte alles pärast 60-aas-
taseks saamist, kuid kesk-
mine tulemus oli siiski veidi 
väiksem: 54 aastat ja 347 päe-
va. Seejuures arvas üks igast 
viiest küsitletust, et keskiga 
on pigem meeleseisund, mit-

te aga mingist kindlast eluaas-
tast algav periood. 

Küsitluses uuriti ka seda, 
millal keskiga lõpule jõuab. 
Selgus, et see saab suhteli-
selt ruttu läbi, sest vastuste 
keskmiseks saadi, et vanuri-
iga jõuab kätte 69. eluaasta 
277 päeval. 

Ei kardeta eksimusi
Eestis peetakse end vanuriks 
61-aastaselt, nagu ka Soomes 
ja Ungaris. 

Love to Learni küsitluses 
uuriti ka seda, kas keskeas 
on ka midagi kasulikku. 15 
protsendi meelest ei ole kesk-
eas midagi head, kuid ena-
mik oli siiski teisel arvamu-
sel. Näiteks leidis 48 protsen-
ti, et keskeas ei pea enam eriti 
vigade tegemist kartma, ja 41 
protsenti rõõmustas vabadu-
se üle teha, mida tahetakse. 
Finantsiliselt pidas aga kesk-
iga varasemast eluperioodist 
paremaks vaid 23 protsenti 
küsitletutest. 1 EPL

Pärsia laht

IRAAN

SAUDI ARAABIA

OMAAN

Pärsia laht

HORMUZE 
VÄIN

Paranoiat on Lähis-Idas prae-
gu küllaldaselt õhus. Iisrael 
on millegipärast surmkindel, 
et Iraan valmistab tuumarel-
va ja et selle ennetamiseks 
peaks andma õhulöögi, Iraan 
on aga paanikas, et vaenuli-
kud lennukid on kohe-kohe 
nende õhuruumi sisenemas, 
ja lubab kättemaksuks haka-
ta Hormuze väina mineerima. 
Kes väga tahab, loeb ka sel-
les väinas nüüd alanud 30 riigi 
miinitõrjeõppustest välja Iraa-
nile kallaletungiks valmistumi-
se. Jõudemonstratsioon on see 
igal juhul.

Hormuze väin on kitsamas 
kohas vaid 39 kilomeetrit lai 
liiklustee, mida mööda veetak-
se viiendik kogu maailma naf-
tast. 85 protsenti sellest suun-
dub küll Jaapanisse, Indiasse, 
Hiinasse ja Lõuna-Koreasse – 
seega kannataksid ameerikla-
sed sealse transiidi katkemisest 
tunduvalt vähem kui liitlasriik 
Jaapan. 

Saudi Araabia ja Ühend-
emiraadid võivad oma toru-
juhtmete kaudu naftat muja-
le suunata, samuti Iraak, samal 
ajal on Iraan blokaadi tõttu 
juba niigi palju kannatanud, 
ainsad nende jaoks avatud naf-
tajuhtmed suunduksid vaid 
põhja. Aga nafta hind hüppaks 

selle sõja puhkedes kindlasti 
lakke – millest võidaksid enne-
kõike Saudi Araabia ja Vene-
maa. USA suudaks oma varu-
dega toime tulla, Iisrael igata-
hes kohe üldse mitte. 

USA hoiab eemale
Nagu väidab Briti ajaleht 
Daily Telegraph, olevat osa 
president Barack Obama lähi-
konnast juba praegu veendu-
nud, et Iisrael teeb oma „tri-
ki” ehk õhulöögi enne USA 
presidendivalimisi ikkagi ära, 
tahavad ameeriklased seda või 
mitte. Küll on praegu kindel, 
et ameeriklastel pole raha ega 
tahtmist oma sõdureid uude 

pingekoldesse saata. Ja see on 
ka peamine põhjus, miks Iis-
raeli õhurünnak seni veel ala-
nud ei ole. 

USA on viimastel kuudel 
näinud tõelist diplomaatilist 
vaeva, et Iisraeli vaos hoida. 
Sealne peaminister Benja-
min Netanyahu on avalikult 
solvunud, et suurim liitlane 
tema rünnakukihku omaks ei 
võta. Samal ajal kostab Was-
hingtonist Teherani suunal 
vaid ähvardusi. Ja ka Euroo-
pa Liidu välispoliitika Iraani 

just ei soosi. Vene-
maa ja Hiina tühja-
dest sõnadest pole 
Iraanile aga piisa-
vat tuge.

Telegraph esit-
leb Hormuze väi-
nas alanud õppu-

si just sõjaks valmistumise-
na. Kohale saabunud Briti ja 
Prantsuse laevastik küll sellist 
stsenaariumi omaks ei võta, 
igatahes rünnakukavaks mii-
nitõrjet pidada ei saa. Kolm 
USA lennukikandjat, mida 
saadavad vähemalt 12 lahingu-
laeva, püüavad näidata oma 
võimet miiniohtu tõrjuda, 
ennetades ka Iraani järgmi-
seks kuuks kavandatud vas-
tupidist õppust. Kuigi Iraa-
ni laevastik polegi nii muljet 
avaldav kui lääneriikidel, ei saa 
ju Teherangi end hambutuna 
näidata. 

USA viies laevastik on ala-
tes 1995. aastast viibinud püsi-

valt Pärsia lahes, eesmärgiga 
tagada väina avatus. 1988. 
aastal peeti väinas maha ka 
merelahing, kus USA sun-
dis taganema Iraani laevad, 
mis väina mineerida püüd-
sid. Tollal kestis veel Iraani-
Iraagi sõda. Õnnetuseks lasi 
USA sõjalaev samal aastal ka 
alla 290 inimesega reisilennu-
ki, mistõttu pinged pole väi-
nal tänini vaibunud. Ja USA 
on selgelt mõista andnud, et 
saagu Iisraeli õhulöögist mis 
saab, väina mineerida seekord 
ei lasta.

Areng pea peale
Iisraeli õhujõudude ajalooline 
õhulöökide kogemus on edu-
kas – suudeti ju 1981. aastal 
purustada Iraagi tuumarelva-
programm, 2007. aastal aga 
Süürias hoone, millest võib-
olla üritati ehitada tuumareak-
torit. Iraan on kõvem pähkel 
ja kahtlematult on sealse vas-
tulöögi oht tunduvalt suu-
rem kui kõikides senistes Iis-
raeli piiritülides Liibanoni 
või Süüriaga. Tuumapommi 
Iraani raketid küll seni kanda 
ei suuda. 

Netanyahu ähvardab nn 
pistrike leeri esindades prae-
gu Iraani, samal ajal võib tema 
soleerimine uude sõtta mine-
kul keerata kõik demokraatia-
püüded araabia maades pea 
peale ja vallandada muslimi-
te seas veelgi ulatuslikuma 
raevuhoo. 1

Aken lahti üle 
Süüria ja Iraagi
Nn aken Iraani-vastaseks rün-
nakuks on juba sulgumas, sest 
pärast Süüria võimuvahetust 
oleks sealne õhuruumi rikkumi-
ne hoopis teistsuguste tagajär-
gedega. Aga osa Süüria õhutõr-
jest on juba sealsete ülestõus-
nute käes, kelle jaoks poleks 
küll mingit vahet, kas tulistada 
Iisraeli või oma valitsuse lennu-
keid – mõlemad ju vaenlased. 
Jordaania ei pruugi isegi õigel 
ajal reageerida, ka Iraagil pole 
tõsist õhutõrjet vahele pakku-
da – Iisraeli oht nende õhuruu-
mis lennukeid rünnaku käigus 
kaotada on tunduvalt väiksem. 

NAABRID

USA lennukikandja Abraham Lincoln seilab väina lähistel. Foto: Reuters/Scanpix



MODESAT MÜÜDUD

Ambient Sound Investments 
müüs oma kõrgtehnoloogiaette-
võtte Modesat Communications 
USA � rmale Xilinx. Omanikerin-
gist väljusid ka kaasinvestorid 
Arengufond ja Caplia Invest. ERR

MAKSUAMET LOOBUS NÕUDEST KRUUDA VASTU 

Maksu- ja tolliamet otsustas loo-
buda 8,67 miljoni eurosest nõu-
dest Oliver Kruuda pankrotistu-
nud ettevõtete Luterma ja Rub-
la suhtes. Tegu oli üleliigsete 
laovarude trahvinõudega, mille 

maksuamet määras Lutermale 
juba 2007. aastal, kuid Tallinna 
halduskohus tühistas, ja tänavu 
otsustas ka Euroopa Kohus,
et üleliigsete laovarude eest 
trahvida ei saa. Äripäev

STARDIB LAEVALIIN SILLAMÄELT UST-LUGASSE

Firma ULS ehk Universal Logistic 
System avab sel nädalal Sillamäe 
– Ust-Luga kaubaliini. Laev hak-
kab sõitma esialgu kord päevas 
ja 50-miiline teekond läbitakse 
nelja tunniga. Liin on operaato-

ri teatel mõeldud kaubaautode 
vedamiseks. „Kui liin korralikult 
tööle hakkab, miks mitte han-
kida ka teine samalaadne laev,” 
ütles ULS-i esindaja Aleksei Gor-
jatsev. ERR

maksuamet määras Lutermale 
juba 2007. aastal, kuid Tallinna 
halduskohus tühistas, ja tänavu 
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ReisimineElektriturg

Suvelõõsast hoolimata said mitmed 
koduomanikud kopsakaid soojaarveid

Tallinna lennujaamas ootasid 
järjekordsed turistid eile pool 
päeva, millal nad saavad Tür-
ki puhkama sõita. „Regist-
reerimine lennule Tallinnast 
Antalyasse algas kell 6.00, kell 
8.00 pidi olema väljalend. Kui 
peaaegu kõik 180 reisijat olid 
check-in’i läbinud, öeldi, et 
lend lükati edasi kella 15.20-
ni,” rääkis üks reisijatest.

Reisija sõnul selgitas lennu-
jaama töötaja, et lennuki mees-
kond oli oma lennutunnid ära 

lennanud ning vajab puhkust 
ja kõik pretensioonid tuleks 
esitada � rmadele Novatours 
ja Tez Tour. Kell 15.40 lennuk 
lõpuks startiski. Lennukompa-
nii SmartLynx Airlines Estonia 
tegevdirektor Kristiina Raid-
la-Puhm kinnitas, et viivitus 
tekkis vajaduse tõttu anda len-
duritele puhkust. Lennu� rma 
palus klientide ees vabandust, 
lubas jagada täiendavaid toi-
duvautšereid ning arutada rei-
sikorraldajatega ka täiendava 
hüvitise maksmist reisijatele. 1
Margarita Kornõševa

180 reisijat ootasid pool 
päeva lennujaamas 
Türki puhkusele sõitu

Latvenergo, uue nimega 
Elektrum ei avalikustanud 
küll veel oma pakettide hin-
du, kuid tegi teatavaks, et ava-
nevale elektriturule minnakse 
vastu nelja eraisiku- ja kolme 
ärikliendipaketiga.

„Me avalikustame oma 
pakettide hinnad oktoobri 
alguses uuel kodulehel ning 
avame siis ühtlasi kõnekesku-
se, kuhu saab klient helistada 
ja nõu küsida,” ütles Elektrum 
Eesti juht Raivo Videvik.

Küll aga tõi � rma esile neli paket-
ti eratarbijatele: „Pere klõps”, 
„Aktiivne klõps”, „Mugav klõps” 
ja „Säästu klõps”.

Hinnad selguvad oktoobris
Videviku sõnul on neljast 
paketist parim valik tavatar-
bijale, kes kasutab elektrit val-
gustite ja kodutehnika tarbeks, 
„Mugav klõps”, kuna see on 
mõeldud pigem päevasel ajal 
elektrit vajavale tarbijale.

„Neile, kes aga küta-
vad kodu elektriga, soovi-
taks pigem paketti „Aktiivne 

klõps”, kuna see sobib pare-
mini klientidele, kelle elektri-
tarbimine on öösiti suurem kui 
päeval,” sõnas Videvik ja lisas, 
et püüavad kliente elektritu-
ru avanedes endale meelitada 
peamiselt heade hindadega.

Pakettide hinnad teeb 
Elektrum avalikuks oktoobri 
esimesel poolel. „Siis saab ka 
sõlmida lepinguid ning küsi-
da nõu meie kõnekeskuselt, 
mille me koos pakettide hin-
dade avalikustamisega ava-
me,” sõnas Elektrumi juht. 1
Kaidi Tahula Elektrumi juht Raivo Videvik 

Elektrum tuleb turule 
nelja eraisikupaketiga

Mitu korteriomanikku lehvi-
tasid Eesti Päevalehele närvi-
liselt oma kommunaalkulude 
teateid, sest leitsaku jahutami-
se asemel oli nende kodusid 
suvi läbi hoopis köetud.

„Ma olen nii nördinud, 
sest viimane küttearve oli üle 
20 euro, justkui suve poleks-
ki olnudki,” ütles Mari, kes ei 
soovinud oma pärisnime aval-
dada. „Jääb mulje, justkui soo-
ja� rmad kütaksid suvi läbi, et 
inimestelt ebaõiglaselt palju 
raha koorida.”

Haldus� rmade selgitusel 
ei põhjusta suvel üle mõistu-
se suuri soojaarveid kütjate 
kasuahnus, vaid nende maja-
naabrite hoolimatus, kes jäta-
vad oma igakuised veenäidud 
teatamata.

Veenäitude seotus küttear-
vega tundub esmapilgul usku-
matu, kuid nõks peitub asja-
olus, et korterites kasutatav 
vesi soojendatakse üles maja-
de soojasõlmedes sama küt-
te abil, millega aetakse talvel 
radiaatoridki soojaks. 

Nimelt ostavad korteriühis-
tud ka suvel soojust, et küt-
ta majaelanikele vaja minevat 
vett. Kui talvel kulub põhiline 
osa soojusenergiast radiaato-
rite kütmisele, siis suvel mak-
savad elanikud vee soojenda-
mise eest vastavalt kulutatud 

sooja vee hulgale. Osa soojust 
aga haihtub torustike jahtumi-
se tõttu korterite siseõhku ehk 
siis kütteks. Kuigi korterioma-
nik ei pruugi kütmist soovi-
da, peab ta majja sisse tulnud 
soojusenergia eest ikkagi oma 
rahakotti tuulutama.

Lohakad näiduteatajad
„Me kogume elanikelt veenäi-
dud kokku ja arvutame selle 
järgi vee soojendamise maksu-
muse. Soojust kulub aga kadu-

de tõttu rohkem ja elanikud 
peavad ka selle eest maksma, 
mida me arvestame tasuna küt-
te eest,” selgitas kinnisvarahal-
dus� rma Olemar juhataja Ind-
rek Vahtra. „Arveid mõjutab 
asjaolu, et me saame tarnijalt 
arve ühe kindla kuupäevaga, 
elanikud aga esitavad oma näi-
tusid viie-kuue päeva jooksul.”

Tõsisemad soojaarved teki-
vad aga siis, kui suur osa maja-
elanikest ei esita üldse oma 
veenäitusid. „Kui tavaliselt esi-

tab kaks kolmandikku korte-
riomanikest näidud õigeaeg-
selt, siis suve ajal vaevalt poo-
led,” tõdes Majavara juhatuse 
liige Kaarel Koger. „Niimoo-
di kandub väga suur osa mui-
du vee soojendamisega seotud 
kulutusest arvestuslikult hoo-
pis kütte rea peale.”

Kadude eest ühiselt
Mõnedes ühistutes on kokku 
lepitud, et suvel vee soojenda-
miseks kasutatud energia eest 
tasuvad ainult need, kes kraa-
nist sooja vett lasevad. Niimoo-
di ei teki teistele elanikele täien-
davaid küttekulusid. Kuid suu-
re kortermaja puhul ei pruugi 
selline lahendus Kogeri sõnul 
õiglane olla. „Need, kes soo-
ja vett tarbivad, maksavad siis 
kõikide kadude eest ja ka sel-
le eest, et üle pika aja koju saa-
bunud elanik saaks kohe haka-
ta sooja vett kasutama,” selgi-
tas Koger. „Mina pean õigeks 
lahendust, kui majaelanikud 
maksavad kadude eest ühiselt.”

Mitmed ühistud väldivad 
naabritele liigsete kulutuste 
tekkimist nii, et õigel ajal vee-
arvet mitte teatanule kirjutatak-
se arve varasema kuu veekulu 
järgi. Niimoodi toimib Tallin-
nas Sõpruse puiestee 202 maja 
ühistu. „Minule pole ootama-
tult suurenenud küttearvete 
peale kaebamas käidud, sest 
kui näitusid ei esitata, maks-
takse eelmise kuu järgi,” kin-
nitas ühistu esimees Anvar 
Kima. „Soojuse hind on vii-
mastel kuudel läinud kallimaks 
ja igasugune kõrvalekalle nor-
maalsetest maksegraa� kutest 
võimendab arvetel kajastavaid 
kulusid märgatavalt.” 1

Rahakott
Sooja vee näidud teata-
mata jätnud korteri-
omanikud kruvisid naabri-
te küttearved lakke.
Andres Reimer
andres.reimer@epl.ee

Urmas Palsi
korteriühistu Tulika juht

Küttevesi tuleb majja 55-kraadi-
se temperatuuriga. Suur osa sel-
lest energiast kulub vee soojenda-
miseks, kuid märkimisväärne osa 
läheb vannitubade kütteks. See 
energia on majja sisse tulnud, ära 
kulunud ja elanikud peavad selle 
eest ka maksma. Vahel on mõne-

le majaelanikule, kellel ei ole piisa-
valt tehnilist mõtlemist, keeruline 
selgitada, et tegemist on otseselt 
küttega, ehkki kütteperioodi ei ole. 
Kuid oluline pole ju see, kuidas seda 
nimetada ja millisele arvereale kirju-
tada – see on kokkuleppe küsimus. 
Nimetame asja, kuidas tahame, aga 
soojus on majja tulnud ja keegi peab 
selle eest maksma. Väljastpoolt maja 
neid maksjaid aga tulemas ei ole.

KOMMENTAAR

Sõpruse pst 202 ühistu juht Anvar Kima üritab hooletute näiduteatajate pärast suurte arvete tekkimist vältida.  Foto: Andres Putting
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Värskes Ärilehes:

Bussikuningas HUGO OSULA: 
transpordiühendus ainult kahe 
punkti vahel on naljanumber

Osta Ärileht hästi varustatud lehemüügikohtadest või telli.
Info ja tellimine: tel 680 4444 või klienditugi@lehed.ee

Eesti Päevalehe Äripaketi tellijad saavad Ärilehe automaatselt.

• Eesti autoostja on Euroopas kõige keskkonnavaenulikum 
• Meie laserplaadivabrikud muudavad profi ili 
• Kuidas näevad riigimehed ja eksperdid Eesti majandust graafi kuna? 
• Eestlase leiutatud voldikkann püüab Lõuna-Ameerika turule pääseda 
• Uuring: nutitelefoni omanik jätab suure osa võimalustest kasutamata

Laadi tahvelarvutis 
alla Ärilehe rakendus 
ja loe digiversiooni!

UUS SIHTKOHT

LONDON

Estonian Air hakkab lendama London Citysse
London City on kesklinnale lähim, kuid teistesse 
lennujaamadesse saamine on aeganõudev. 
Estonian Air alustab lende London City lennu-
jaama 1. märtsist kolm korda nädalas ja 1. juunist 
kuus korda nädalas. Ühe suuna hind algab 
Estonian Airi andmetel 79,90 eurost.

London
City

Stansted

Heathrow

Kesklinn

Gatwick


 m

in
ut

it

GatwickGatwickGatwickGatwickGatwick


 m

in
ut

it

 minutit

CityCityCityCityCity

Gatwick
Sihtkohti: üle 200
  riiki

Reisijaid: 33 mln 
2011. aastal

Heathrow
Sihtkohti:  183
  riiki

Reisijaid: 69,4 mln 
2011. aastal

London City 
Sihtkohti: 40
ainult Euroopa linnad ja New York

Reisijaid: 3 mln 
2011. aastal

Stansted
Sihtkohti: üle 150
  riiki

Reisijaid: 17,8 mln 
2011. aastal

Allikas: Eesti Päevaleht; graa�ka: Maret Müür

SAABUMISED Terminal A
Minimaalne ajakulu teistesse 
lennujaamadesse jõudmiseks
Cityst Heathrow’sse 53 minutit 
DLR (kergraudtee)-metroo – metroo – ekspressrong ( ümberistumist)
Maksumus: 
£4,80 + £18 (kokku  eurot)

Cityst Gatwicki 49 minutit 
DLR-metroo – ekspressrong ( ümberistumist)
Maksumus: 
£4,80 + £16 (kokku 26 eurot)

Cityst Stanstedi 75 minutit 
DLR – metroo – ekspressrong ( ümberistumist)
Maksumus: 
£4,80 + £21 (kokku 32 eurot)

Terminal B
Minimaalne ajakulu kesklinna

Heathrow’st kesklinna 24 kilomeetrit 
Paddingtoni ekspressrongiga  minutit

Maksumus: £18 ( eurot)

Gatwickist kesklinna 43 kilomeetrit 
Victoriasse ekspressrongiga  minutit

Maksumus: £16 ( eurot)

London Cityst kesklinna 16 kilomeetrit 
Waterloosse rongi ja metrooga  minutit ( ümberistumine)

Maksumus: £4,80 ( eurot)

Stanstedist kesklinna 54 kilomeetrit 
Liverpool Streetile ekspressrongiga  minutit

Maksumus: £21 ( eurot)

VÄLJUMISED



ARHITEKTUURIKOOL

Eesti arhitektuurikeskuse arhi-
tektuuri huvikool kutsub lapsi 
vanuses 9–19 arhitektuuri töö-
tubadesse, kus õpitakse mõist-
ma ruumilise maailma eri- ja 
seaduspärasid. EPL

LAPSED LEIUTASID VEMU

Kevadel kutsus SA Tallinna Vene 
Muuseum lapsi üles nuputama, 
kes oleks tegelane, kes võiks 
kehastada Eesti vene kultuu-
ri, kes on „muuseumitegelane” 
Vemu? Kokku saabus konkursi-

le 270 tööd Eesti eri linnadest, 
konkursist võtsid osa nii vene 
kui ka eesti lapsed. Näitust las-
te saadetud joonistustest saab 
näha Tallinna Vene muuseumi 
kahes saalis. EPL

HÜVASTIJÄTT KINOGA KOSMOS

Kinos Kosmos toimub homme 
punkmässulise staararhitekti 
Odile Decqi loeng, mis on hüvas-
tijätu oodiks aastakümneid � l-
misõpru teenindanud kinomaja-
le. Loeng toimub Eesti kunstiaka-

deemia avatud loengute arhitek-
tuurisarja osana, milles Decq on 
selle sügise tähtsaim kõneleja. 
Kosmos on üks vanemaid tegut-
sevaid kinosid Tallinnas ja lõpe-
tab töö oktoobri lõpul. EPL
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Lootus elab üleujutatud lobudikes

Reedel toimub kinos Sõprus 
esilinastus, kus saab näha vii-
mase Sundance’i festivali võit-
nud draamat „Metsiku lõuna-
maa asukad”. Et päev varem 
näidatakse � lmi ka Helsingi 
festivalil „Armastus ja anarhia”, 
osaleb Tallinna esilinastusel ka 
teose produtsent Dan Janvey, 
kellel peaks olema mõndagi 
huvitavat rääkida. 

Janvey ja filmi režissöör 
Benh Zeitlin on noored mehed, 
kelle jaoks on see esimene täis-
pikk � lmiprojekt. Sama keh-
tib muidugi ka � lmi kuueaas-
tast peategelast Hushpuppyt 
kehastava Quvenzhané Walli-
se kohta, kes esitab anonüüm-
se lõunapiirkonna puruvae-
se neegriplika rolli uskumatu 
ehedusega. 

Hollywoodi ime
Kui Wallise televisiooniinterv-
juudes väljenduv rikkumatu 
taip paneb ameeriklased lii-
gutusest ohkama, siis Hush-
puppy isa rolli täitva Dwight 
Henry lugu kõlab nagu puhas 
Hollywoodi ime. Henry sattus 
� lmi staariks lihtsalt seetõttu, 
et pagariäri juhtus asuma � l-
mitegijate kontori vastasma-
jas. Nii Henry kui ka Wallis 
astuvad järgmiseks üles Ste-
ve McQueeni � lmis „Kaks-

se lapsega üle posta-
pokalüptilise maas-
tiku ja näeb palju 
koledaid asju. Benh 
Zeitlini � lmi meele-
olu, nagu kliima-
gi, on aga totaalselt 

teine, nii et kahe loo võrdlu-
ses jääb kahtlus, et mustana-
halised tulevad eluraskustega 
lihtsalt edukamalt toime. Osa 
vaatajaid võib selle naiivsu-
se pärast tagasi põrkuda, ehk-
ki � lm ei sisalda samal ajal ka 
midagi, mida saaks liigses suh-

kurdatuses või pisarakiskuja-
likes tendentsides süüdistada.  

Augustis teatas USA mee-
dia, et � lmi kiitis heaks ka üli-
mõjukas telesaatejuht Oprah 
Winfrey, kellele seda omakor-
da soovitas Barack Obama 
isiklikult. Lisaks Sundance’i 
edule ka Cannes’is Kuldse 
Kaamera võitnud Zeitlinit pee-
takse nüüd ka tõsiseks Osca-
ri-kandidaadiks. Pooleldi põl-
ve otsas ja amatöörnäitlejatega 
tehtud debüüt� lmi kohta pole 
just paha. 1

Kaarel Kressa 
kaarel.kressa@epl.ee

Arvustus

kaarel.kressa@epl.ee

Puruvaeses lõunapiirkon-
nas toimuva fantaasia� l-
mi tugevuseks on ama-
töörnäitlejate 
suurepärane töö.

„Metsiku lõunamaa 
asukad”
L: Benh Zeitlin
O: Quvenzhané 
Wallis, Dwight 
Henry
Auhinnad: Sundance’i festi-
vali peaauhind, Cannes’i festivali 
Kuldne Kaamera 
Esilinastus 21. septembril kinos 
Sõprus, alates 27. septembrist kino-
des Sõprus ja Coca-Cola Plaza.

Ennustatakse Oscarit – 
pooleldi põlve otsas tehtud 
� lmi kohta pole just paha. 

„Metsiku lõunamaa asukad” toob esmajoones meelde Mark Twaini „Huckleberry Finni seiklused.   Kaader � lmist

teist aastat ori”, mille peaosa-
lised on Brad Pitt ja Michael 
Fassbender.

Filmi enda kohta tuleks 
kõigepealt öelda, et kuigi sel-
les kujutatakse äärmist vaesust 
ning Hushpuppy ja tema karm 
joodikust isa ei moodusta just 
mudelperekonda, leidub � l-
mis siiski nii palju helgust, et 
seda nimetatakse üldiselt lap-
selikuks fantaasialooks. 

Üleujutatud lobudikerajoon 
toob meelde New Orleansi vee 
alla jäämise (Henry pagariäri 
asubki selles linnas), mis teki-
tas sealsetes vaesemates elani-
kes tõsist tuska võimude vastu. 
Vasakpoolsele sõnumile näik-
se viitavat ka liustike vette-
vajumise kaadrid, mis Hush-
puppy tõlgenduses ongi siin-
se katastroo�  põhjustajaks. Aga 
siin ei süüdistata kedagi, elust 
räsitud paadialuste ja tsivili-
seeritud maailma elutuilmelis-
te esindajate vahel toimub küll 
kohtumine, aga mitte tegelikku 
kon� ikti. Hushpuppy õpib, et 
nutta ei tohi, vaja on olla julge 
ja tubli, muidu ei tule ju üld-
se toime. 

„Metsiku lõunamaa asukad” 
kuulub teekonna� lmide alaliiki 
„paadi� lmid”, mis toob esma-
joones meelde „Huckleberry 
Finni seiklused”. Mark Twai-
ni ühiskonnakriitilisusega võr-
reldes on Hushpuppy teekon-
da kujutatud naiivsemalt ja eks 
olegi sündmusi siin nähtud väi-
kese lapse perspektiivist. 

Ühesõnaga, kui peaks võrd-
luse abil selgitama, mis laadi 
teos „Metsiku lõunamaa asu-
kad” ei ole, siis tuleb esimese-
na meelde John Hillcoati 2009. 
aasta � lm „Tee”. Süžee on põhi-
mõtteliselt samasugune, Viggo 
Mortensen liigub koos väike-

Eile esitleti Estonia teatri tal-
veaias värskelt valmis saanud 
raamatut „Mati Palm: slancio 
della voce”, mis annab ülevaa-
te suure bassi loometeest Esto-
nia teatris ja mujal, kus ta hääl 
on kõlanud.

Raamatu on kirja pannud 
laulja ja laulupedagoog Allan 

Iraani Islamivabariigi valitsu-
sega seotud islamistlik fond 
15 Khordad suurendas kirja-
nik Salman Rushdie tapjale 
mõeldud preemiat. Väidetavalt 
oli selle ajendiks palju kära tei-
nud prohvet Muhamedi pilkav 
� lm „Muslimite süütus”. 

Väidetava jumalapilkaja 
Rushdie tapjale mõeldud tasu-
le lisati pool miljonit dollarit 
otsa. Nüüd on preemia kokku 
3,3 miljonit ja see antakse tõsi-
usklikule, kes viib ajatolla Kho-
meini poolt aastal 1989 välja-
antud tapmiskäsu fatvaa ellu. 
Sellest kirjutas Briti press, vii-
dates Iraani usutegelaste koha-
likule meediale antud ütlustele. 

Hassan Sanei, kes on fondi 15 
Khordad esimees ja kellel on 
õigus esindada ka Iraani usu-
liidrit ajatolla Ali Khameneid, 
ütles välja arvamuse, et mõni 
aeg tagasi Taanis ilmunud kari-
katuure ja praegust � lmi poleks 
olnud, kui Salman Rushdie 
tapmise käsk oleks korralikult 
täide viidud. 

Rushdie on andnud � lmile 
„Muslimite süütus” kommen-
taari – ta peab � lmi rämpsuks 
ja mõistab hukka neid, kes 
selle pärast vägivallatsevad. 
Ta ise saavutas islamimaa-
ilma pahameele oma 1988. 
aastal ilmunud vastuolulise 
raamatuga „Saatanlikud vär-
sid”, mis muslimeid solvas. 1 
Andres Laasik

Vurma, kes tõi raamatuesitlu-
sel esile oma isiklikud kokku-
puuted Mati Palmiga. „Osa-
lesin RAM-i abikoori koori 
liikmena ise „Don Carlo” eten-
dustel ja olin koos Mati Palmi-
ga koos laval. Ma olen ise näi-
nud neid stseene, millest Mati 
Palm rääkis, 
kus Tiit Kuu-
sik pärast eten-
dust tänas Mati 
Palmi etendu-
se eest.”

Autori sõnul 
toimusid raama-
tus koha leidnud 
vestlused Mati Pal-
miga Eesti muu-

sika- ja teatriakadeemias ning 
Mati Palmi kodus Nõmmel. 
„Raamat koosneb vestlustest, 
arvustustest, üldse kõigest, mis 
on Mati Palmi kohta kättesaa-
dav,” iseloomustas Allan Vur-
ma raamatu sisu.

Kolleegid õnnitlesid
„Sellest raamatust on 
olnud juttu ammu-
ammu, aga mul on hea 
meel, et teda ammu ei 
tulnud. Aga hiljemaks 
teda ka jätta ei saanud,” 
ütles raamatu peatege-
lane oma teose kohta, 
väljendades tänu tegi-
jatele. Allan Vurma 

sõnul alustas ta selle raamatu 
kirjutamist 2007. aastal.

Raamatukangelast tulid 
õnnitlema tema kolleegid Esto-
nia lavalt Anu Kaal ja Margari-
ta Voites, kes tänasid teda lava-
partneriks olemise eest. Voites 
avaldas kahetsust, et neil tuli 
nii vähe kehastada koos oope-
rilaval armastajaid. 

„Ma olen olnud laval ena-
masti habemega vanamees ja 
mida see habemega vanamees 
ikka armastab,” vastas Palm, 
andes mõista, et ooperilite-
ratuur pole just rikas basside 
jaoks kirjutatud armastajarol-
lide poolest. 

Raamat „Mati Palm: slancio 
della voce” sisaldab rikkalikult 
illustratsioone, loetelu laul-
dud rollidest, kammermuusi-
ka nimistust, mida Mati Palm 
on esitanud, ja muud informat-
siooni, mis laulja saavutusi pee-
geldavad.  1

Biograa� a
Estonia teatri legendaar-
se ooperilaulja Mati 
Palmi elulooraamat 
valmis viis aastat.
Andres Laasik
andres.laasik@epl.ee

Suure bassi hääl jõudis 
raamatu lehekülgedele

Iraani usklikud tõstsid 
Rushdie mõrvatasu
Kon
 ikt



Siseministeerium teeb sel-
le teema kohta analüüsi. 
„Teema terviklikuks käsit-
lemiseks analüüsime mit-
me riigi kodakondsuse 
lubamisega seonduvat 
terviklikult – nii sünni-
järgselt kui ka natura-
lisatsiooni korras Ees-
ti kodakondsuse saa-
nud isikute suhtes. 
Analüüsime teis-
te riikide lahen-
dusi, rahvusvahe-
list õigust, Eesti 
põhiseadusega 
seatud piiran-
guid ning võima-
like muudatus-
te mõju. Analüüs 
on planeeritud val-
mima sügisel,” kirjel-
das siseministeeriumi 
avalike ja välissuhete 
osakonna pressinõunik 
Annely Martin.

Erilised teened
Eesti kodakondsust on 
naturalisatsiooni teel või-
malik saada ka erilis-
te teenete eest. Sellise 
ettepaneku teeb vas-
tavat valdkonda juh-
tiv minister. Spordi-
küsimused kuuluvad 
seega kultuuriminis-
teeriumi pädevus-
se. „Antakse ju koda-

Eelmise nädala kolmapäeval 
esimest korda Itaalia meister-
klubi Siena Montepaschi vor-
mi selga tõmmanud korvpal-
lur Kristjan Kangur on nüüd 
meeskonna täieõiguslik liige. 
„Jube kiire on kogu aeg olnud. 
Alles eile (esmaspäeval – toim) 
sain meeskonnaga esimese 
pikema treeningu teha. Minu 
saabumise päeval oli kontroll-
mäng Istanbuli Fenerbahçega, 
seejärel sõitsime turniirile Sar-
diiniasse ning homme (täna 
– toim) on uus kontrollmäng 
Pesaroga,” pajatas pallur oma 
muljeid esimestest päevadest 
uues meeskonnas.

Kangur tunnistas ühtlasi, 
et Sienas on tunda suurklubi 
hõngu. „Peatreener Luca Banc-
hi on pidevalt rõhutanud ja eks 
ma olen ka ise tunnetanud, et 
klubis valitseb võitja mentali-
teet. Igat mängu minnakse võit-
ma, ühtegi nõrkushetke enda-
le lubada ei tohi,” jutustas ta.

„Mul isiklikult vestlust pea-
treeneriga nelja silma all pole 
olnud, kuid abitreeneritega 
suheldes olen aru saanud, et 

Pärnu korvpalliklubi on võr-
reldes eelmiste aastatega teist 
nägu. Muutunud pole mitte 
koosseis, vaid ka eesmärgid. 
Kui varem prooviti abitree-
ner Rait Käbini sõnul mänge 
mitte kaotada, siis nüüd lasub 
paljudes kohtumistes võidu-
kohustus. 

Meeskonna uusim liige on 
BC Kalev/Cramo ning Eesti 
koondise liige Kristjan Kitsing, 
kes läks Pärnusse rendilepingu 
alusel. „Läbirääkimisi alustasi-
me meie. Kui Kristjan kaevi-
kutest tagasi jõuab, loodame 
temast üht meeskonna põhijõu-
du. Kogemusi on tal kindlasti 
rohkem kui enamikul,” kirjel-
das Käbin parajasti sõjaväeko-
hustusi täitvat mängijat. 

Kitsingu kõrval liitub Pär-
nuga ka koondisse ja Tartu 

mind tahetakse kasutada puh-
talt number nelja peal. Minu 
ülesandeks on rünnakul mäng 
võimalikult laiali tõmmata, olla 
ohtlik ka kaugemalt. Siis peaks 
tekkima teistele korvi alla enam 
ruumi,” andis Kangur mõista 
talle seatud ootustest. „Meil on 
hetkel meeskonnas 13 mängijat 
ja minu teada peaks sats olema 
komplekteeritud. Keegi on het-
kel just nagu üle, aga hooaeg 
on pikk ja väsitav, paljutki võib 
juhtuda,” sõnas mängumees. 

Halb maandumine
Juhtus ka Kanguri endaga – 
esimest korda uue meeskon-
na eest väljakul olles vigastas 
ta oma hüppeliigest. „Tegin 
kergelt liiga vasaku jala hüp-
peliigesele. Maandusin vales-
ti. Esmaspäeval käisin treenin-
gu eel raviprotseduuridel, aga 
midagi hullu õnneks pole,” 
rahustas aga Kangur kodu-
seid fänne.

Uue koduklubiga on Kan-
gur praegu rahul. „Vastuvõtt 
on olnud hea, nii personali 
kui mängijate poolt. Praegu 
kõik sujub ja loodan, et edas-
pidi samuti,” rääkis ta. „Tuleb 
pingeline, aga huvitav hooaeg. 
Sel nädalal juba Itaalia super-
karikas, siis stardib Itaalia lii-
ga, siis kaheks mänguks NBA 
klubidega Ameerikasse, taga-
si tulles stardib kohe Euroliiga 
– ütleme nii, et igav ei hakka,” 
sõnas Kangur. 1

meeskonda kuulunud Rain 
Raadik. „Kihvt kuju, kes jõu-
dis koju tagasi. Ta on tahtmist 
täis, korralikes meeskondades 
mänginud, ainult vähe män-
guaega saanud,” sõnas Käbin.

Lisaks mängivad Pärnu eest 
ka kaks Leedu noortekoon-
diste mängumeest Osvaldas 
Matulionis ja Augustas Pečiu-
kievičius. „Osvaldas suudab 
mängida teist kuni neljandat 
positsiooni. Liigutuste ja keha-
kaalu järgi on sarnane Hei-
go Ermiga,” kirjeldas Käbin 
leedukat. 

„Augustas on pigem puhas 
mängujuht. Äge kuju oma 
195-sentimeetrise kasvuga, 
Leedu noortekoondise staar,” 
lausus treener.

Uute meeste tulekuga loo-
detakse Eesti meistriliiga kõr-
val tegusid teha ka Balti liigas. 
1 Jüri Butšakov

kondsus konkreetsele isikule 
ja andmine peab olema väga 
põhjendatud – seetõttu umb-
isikuliselt kodakondsuse and-
misest rääkida ei saa,” selgitas 
korvpalluri võimaliku kodus-
tamise teemat kultuuriminis-

teeriumi avalike suhete nõu-
nik Nele Meikar.

Pärast taotluse esitamist 
kontrollib siseministee-
rium, ega taotleja puhul ei 
esine asjaolusid, mis ei või-
malda talle Eesti kodakond-
sust anda. 

Vastuolude puudu-
misel esitab siseminister 
ettepaneku valitsusele, 

kes langetab lõpliku 
otsuse kodakondsu-

se andmise kohta. 
Viimase kahe aas-
ta jooksul pole 
valitsus ühtegi 
vastavat taot-
lust rahuldanud.
„Käesoleval 

ajal ei ole siseminis-
teeriumis menetlu-
ses ühtegi taotlust 
eriliste teenete 
eest kodakond-
suse andmi-
seks ,”  l i sas 
Martin. 1
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LEOK BELGIAS HÕBEDAL

Motokrossis tõmmati joon 
alla Belgia meistrisarjale. Tanel 
Leok (Suzuki meeskond) jäi 
etapi kokkuvõttes neljandaks, 
meistrisarja kokkuvõttes sai 
Leok teise koha. EPL

BARCA SUITSETAMISE VASTU

Jalgpalliklubi FC Barcelona astub koos-
töös Euroopa Komisjoniga võitluses-
se suitsetamise vastu. „Soovime aidata 
kogu Euroopa jalgpallihuvilistel haara-
ta taas oma tervise ohjad enda kätte,” 
ütles klubi juht Sandro Rosell. ERR

JALGPALLI MEISTRILIIGA

29. vooru esimestes mängudes 
alistas Nõmme Kalju FC Kuressaa-
re 6:1, Sillamäe Kalev Tammeka 
3:1, FC Levadia Narva Transi 6:0, 
FC Flora FC Viljandi 5:0, Paide ja 
JK Kalevi tulemus oli 0:0. EPL

KONTAVEIT VENEMAAL VÕIDUKAS

Anett Kontaveit võitis Venemaal 
Joškar-Olas toimuva tennisetur-
niiri esimeses ringis turniiri esi-
mese paigutusega Tadeja Maje-
ričit (WTA 236.) 7 : 5, 6 : 0. „Algu-
ses vastane servis väga hästi ja 

jäin ühe murdega taha, aga kui 
suutsin korra tema servi võita, 
siis langes ka tema esimese servi 
protsent ja mul oli palju lihtsam 
teda surve alla panna,” kirjutas 
tennisist Facebookis. EPL

Eilne Eesti Päevaleht kirju-
tas aasta lõpus korvpallilii-
du uueks presidendiks pür-
giva Atso Matsalu eesmärgist 
tugevdada lähema kahe aasta 
jooksul koondist välismaala-
sest keskmängijaga. 

Ideest on räägitud küll juba 
aastaid, ent siiani on jäänud 
viimasteks korvpallikoon-
dist esindanud välismaalas-
teks ikkagi Sergei Babenko 
ja Aleksandr Karavajev, kes 
meid 1993. aastal EM-il kuuen-
dale kohale aitasid. Kaks aas-
tat tagasi sai kätt proovida ka 
väliseestlane Jaan Montgo-
mery, kuid paraku loodetud 
päästeingliks ta ei osutunud.

Üheks põhjuseks, miks 
idee seni läbi läinud ei ole, 
on klausel, mis välistab Ees-
tis topeltkodakondsuse. Tei-
sisõnu peaks siia toodav pal-
lur loobuma oma eelmise rii-
gi passist. Paljudes riikides on 
topeltkodakondsus aga luba-
tud ja seda on ka edukalt spor-
dimaailmas ära kasutatud. 

Seadusloome
Topeltkodakondsuse 
lubamine lihtsustaks 
oluliselt mõne välismaa 
korvpalluri kodustamist.
Kristi Kirsberg, Pärt Talimaa
sport@epl.ee

Täna Delfi 
Spordis: kuidas 
algas jalgpalli 
meistrite liiga?

Kangur vigastas 
debüütmängus Siena 
Montepaschi eest 
kergelt hüppeliigest

Pika mängija kodustamine sõltub 
eesmärkidest, mis me koondisele 
seame ja mis hinnaga võita taha-
me. Mängu eel kõlava Eesti hüm-
ni teadmine on väärtus omaette. 

Valiktsüklis sai ju mängida küll. 
Janar Talts kandis meeletut koor-
mat, aga Eesti võitis Serbiat, kel-
lel on korvi all NBA mees. Mõistan 
peatreeneri soovi saada koondis-
se suuremat valikuvabadust, aga 
võib-olla peaksime laskma asjadel 
minna nende loomulikku rada. Ega 
välismängija toomine pane koon-
dist automaatselt võitma.

Panustaksin noormängijate 
kasvatamisse, samal ajal võiks hoi-
da silmad lahti toomaks Eestisse  
talendikaid korvpallureid. Tuleks 
leida noori, kes oleks nõus end  
Eestiga siduma ning mitte võtma 
koondises mängimist äriprojektina.

Meie korvpalli ajalugu on näida-
nud, et pika mängija sissetoomi-
ne on andnud edu. Pärast 1993. 
aasta EM-i kuuendat kohta oleme 
küll omadest meestest koosneva 
Eesti koondise üle uhked olnud, 
aga väga väljapaistvaid läbilööke 
ei ole meil olnud. Sellest tulenevalt 
ja arvestades lõppenud valikmän-
gude fooni, on pika mehe sissetoo-
mine ainuvõimalik samm. 

Samas millegipärast ma tun-
nen, et see on ilus soovunelm. Siia-
ni on foon olnud küll positiivne, 
aga õnnestunud see ei ole. Kas ei 
ole siis olnud piisavalt tahet, pole 
asja piisavalt aetud või pole olnud 
konkreetseid inimesi. 

Seega ülisuuri lootusi ma mõne 
välismängija siia toomisele ei 
paneks, aga arvan siiski, et see on 
tehtav, kui see tõsiselt käsile võtta. 

Emotsionaalselt ma ideele vas-
tu pole. Kui koondises oleks kõik 
lülid paigas ja keskmängija tõesti 
oleks see tordilt puudu olev kirss, 
siis palun. Samas 20 aastat taga-
si EM-i kuuendaks tulles olid meil 
väga head tagamängijad. Praegu 
toovad kõik klubid neid sisse. 

Kõik hõiskavad, et me võitsime 
Serbiat, mis oligi vähemalt viimase 
viie aasta kõige tugevam võit, aga 
kui võtame kogu valiktsükli, siis oli 
ka piinlikke matše, mida ei taha-
gi meenutada. Minu arvates tuleb 
kogu spordis oma taset hinnates 
vaadata seda, kuidas esineme kõi-
ge viletsamal päeval.

Ma ei näe praegu, mida annaks 
mängija sisse toomine tervele Ees-
ti korvpallile. Kas see paneks noo-
ri rohkem treenima, kui meil oleks 
2.20 pikk mees keskel? Kahtlen.

Mina suhtun sellesse ideesse rahu-
likult. Ma ei näe, et mõne välis-
mängija siia toomine oleks nüüd 
au ja väärikuse kaotus. 

Kõige tähtsam on see, kui män-
gijal on soov Eestit esindada. 

Suurim viga on see, kui teda 
rahaga siia meelitama hakata. 
Muidu jääb piltlikult mulje, et täna 
mängin Eesti eest, homme esin-
dan Valgevenet ja siis juba Taanit. 

Sellist meest pole mõtet 
sisse osta.

Remo Holsmer
RE fraktsiooni aseesimees

Jüri Ratas
riigikogu aseesimees, Keskerakond

Erki Nool
riigikogu liige, IRL

Eiki Nestor
SDE fraktsiooni aseesimees

Välismängija ei too 
automaatselt võite

Soovunelm, kuid 
ainuvõimalik samm

Keskmängija tuua 
viimase lülina

Tähtsaim on soov 
Eestit esindada

ARVAMUSED

Siseministeerium teeb sel-
le teema kohta analüüsi. 
„Teema terviklikuks käsit-
lemiseks analüüsime mit-
me riigi kodakondsuse 
lubamisega seonduvat 
terviklikult – nii sünni-
järgselt kui ka natura-
lisatsiooni korras Ees-
ti kodakondsuse saa-
nud isikute suhtes. 
Analüüsime teis-
te riikide lahen-
dusi, rahvusvahe-
list õigust, Eesti 
põhiseadusega 
seatud piiran-
guid ning võima-
like muudatus-
te mõju. Analüüs 
on planeeritud val-
mima sügisel,” kirjel-
das siseministeeriumi 
avalike ja välissuhete 
osakonna pressinõunik 
Annely Martin.

Erilised teened
Eesti kodakondsust on 
naturalisatsiooni teel või-
malik saada ka erilis-
te teenete eest. Sellise 
ettepaneku teeb vas-
tavat valdkonda juh-
tiv minister. Spordi-
küsimused kuuluvad 
seega kultuuriminis-
teeriumi pädevus-
se. „Antakse ju koda-

kondsus konkreetsele isikule 
ja andmine peab olema väga 
põhjendatud – seetõttu umb-
isikuliselt kodakondsuse and-
misest rääkida ei saa,” selgitas 
korvpalluri võimaliku kodus-
tamise teemat kultuuriminis-

teeriumi avalike suhete nõu-
nik Nele Meikar.

Pärast taotluse esitamist 
kontrollib siseministee-
rium, ega taotleja puhul ei 
esine asjaolusid, mis ei või-
malda talle Eesti kodakond-
sust anda. 

Vastuolude puudu-
misel esitab siseminister 
ettepaneku valitsusele, 

kes langetab lõpliku 
otsuse kodakondsu-

se andmise kohta. 
Viimase kahe aas-
ta jooksul pole 
valitsus ühtegi 
vastavat taot-
lust rahuldanud.
„Käesoleval 

ajal ei ole siseminis-
teeriumis menetlu-
ses ühtegi taotlust 
eriliste teenete 
eest kodakond-
suse andmi-
seks ,”  l i sas 
Martin. 1

Ministeerium analüüsib 
topeltkodakondsuse 
lubamist

Korvpall
Eesti koondise kapten on 
end uues koduklubis sisse 
seadnud. Kahjuks aga 
kimbutab meest vigastus.
Ivar Jurtšenko
sport@epl.ee

Pärnu klubiga liitusid 
leedukad ja koondislased 
Meeskond

Janar Talts võitlemas 
Iisraeli koondist 
esindava ameeriklase 
Alexander Tyusiga
 Foto: Sven Arbet
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etaja: M
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epl.ee

Rahatüli lükkab NHL-i hooaja 
alguse taas teadmata ajaks edasi 

KUHU ON TÄHTMÄNGIJAD LIIKUNUD?

Ilja Kovaltšuk (NEW JERSEY DEVILS) 
– Peterburi SKA (KHL)

Jevgeni Malkin (PITTSBURGH PEN-

GUINS) – Magnitogorski Metal-
lurg (KHL)

Sergei Gontšar (OTTAWA SENATORS) 
– Magnitogorski Metallurg (KHL)

Pavel Datsjuk (DETROIT RED WINGS) 
– Kasahstani Ak Bars (KHL) 
Jaromir Jagr (DALLAS STARS) – Klad-
no (TŠEHHI LIIGA)

Ondrej Pavelec (WINNIPEG JETS) – 
HC Trinec (TŠEHHI LIIGA)

Ruslan Fedotenko (PHILADELPHIA 

FLYERS) – Donetsk (KHL)

Jason Demers (SAN JOSE SHARKS ) – 
Oulu Kärppet (SOOME LIIGA)

Niklas Bäckström (MINNESTOTA 

WILD) – Minski Dinamo (KHL)

Tomas Plekanec  (MONTREAL CANA-

DIENS) – Kladno (TŠEHHI 

MEISTRILIIGA)

Jäähoki
Mängijad on nõus loo-
buma neljast protsendist 
rahast, omanikud soovi-
vad kärpida kümme. 
Kristi Kirsberg
kristi.kirsberg@epl.ee

Eesti tennise esireket Kaia 
Kanepi tunnistas pärast Lõu-
na-Korea tenniseturniiri ava-
ringi 6 : 1, 6 : 0 võitu Sung-
Hee Hani (WTA 260) üle, et 

tundis ennast kohtumise 
alguses pika mängu-

pausi tõttu väga eba-
kindlalt. 

„Ootasin põne-
vusega oma mängu, 
kuidas hakkama 
saan ja välja tuleb. 
Alguses oli päris 
suur värin, alusta-
sin kohe topeltvea-
ga. Samas arvasin, et 
nii võib minna, see-

Kanepi lõpetas 
mängupausi võidukalt
Tennis 
Eesti tennise esireket Kaia 
Kanepi tunnistas pärast Lõu-
na-Korea tenniseturniiri ava-
ringi 6 : 1, 6 : 0 võitu Sung-
Hee Hani (WTA 260) üle, et 

tundis ennast kohtumise 
alguses pika mängu-

pausi tõttu väga eba-
kindlalt. 

nii võib minna, see-

Kanepi lõpetas 
mängupausi võidukalt
Tennis 

Kanepi on varem jõudnud Sŏuli poolnaali
Kaia Kanepi osaleb 2004. aastast mängitaval Sŏuli tenniseturniiril teist korda. 
2008. aastal jõudis Eesti esireket pool�naali.

SŎUL 2008 SŎUL 2012

KÕRGEIM ASETUSMaria Kirilenko
(RUS, WTA 33.)

Caroline Wozniacki
(DEN, WTA 11.) 

KANEPI ASETUSkolmas asetus kolmas asetus

KANEPI WTA-S34. koht 16. koht

AVARINGRika Fujiwara
6 : 2, 6 : 7, 6 : 0

Sung-Hee Han
6 : 1, 6 : 0

AUHINNAFOND140 000 dollarit 500 000 dollarit

MIS SAI EDASI?

Kanepi kaotas 
hilisemale võitjale 
Maria Kirilenkole 

pool�naalis 
4 : 6, 6 : 3, 4 : 6

?

ga ei läinud ma närvi,” kom-
menteeris kolmekuulise pau-
si järel esimese mängu pida-
nud Kanepi. 

„Esimesed punktid lõin palli 
sama vaikselt kui viimati 14-aas-
taselt. Siis hakkasin paremini 
servima ja geimi lõpuks tund-
sin ennast juba hästi. Sain aru, 
et olen vastasest parem, ja see 
andis enesekindlust,” rääkis ta.

Tagajoonemänguga jäi 
Kanepi väga rahule, servirüt-
miga peab ta enda sõnul aga 
veel tööd tegema. „Tunnen, 
et olen füüsiliselt heas vormis 
ja jaksan joosta. Ei pea kii-
reid punkte mängima,” lisas 
eestlanna oma kodulehekülje 
vahendusel.

Kanepi mängis viimati võistlus-
tennist juuni alguses, kui jõudis 
French Openil veerand� naali. 
Pärast seda ravis ta oma valu-
tavaid kandasid. 

Kanepi kohtub 500 000-dol-
larilise WTA international’i tase-
mega turniiri teises ringis Gali-
na Voskobojevaga (WTA 68.). 
Seni ainuke omavaheline koh-
tumine peeti 2005. aastal, mil-
le Kasahstani tennisist võitis.

„Ma ei ole Galinaga ammu 
mänginud, ta on päris osav. 
Kindlasti üritab mulle stoppe 
teha, võrku tulla, ta on mitme-
külgne mängija,” iseloomustas 
Kanepi vastast ja lisas, et tema 
peab siiski ennekõike kesken-
duma oma mängule. „Üldi-
selt ma ei tunne väga suurt 
pinget, mõnus on uuesti võis-
telda. Mingi põnevus on päe-
vas,” ütles ta. 

Teise ringi kohtumine pee-
takse täna hommikul. 1 EPL 

Põhja-Ameerika jäähokilii-
gas NHL on tüli majas. Ja 
mõistagi on kurja juureks 
taas raha. Möödunud näda-
lal lõppes seni kehtinud kol-
lektiivleping ning uue sõlmi-
mise kuupäeva ei oska esial-
gu keegi ennustada. 

Sel nädalal pidid algama 
kõikide suuremate klubide 
treeninglaagrid, hooaja ava-
mäng oli välja kuulutatud 
11. oktoobriks. Ent üleeilsest 
algas ametlik tööseisak, mille 
lõpp saabub uue lepingu sõl-
mimisega. Jäähokitähed aga 
otsivad seni Euroopa liigades 
kohta, kus oma head vormi 
realiseerida.  

Praeguse lepingu järgi saa-
vad mängijad endale 57 prot-
senti hokiga seotud tulu-
dest. Kuid klubiomanikud 
tahavad selle arvu langeta-
da 47 protsendi peale. Män-
gijad on nõus neljaprotsen-
dise langusega, kuid see on 
ka kõik, mida nad on valmis 
loovutama. 

Mängijatest ei hooli
Allan Walsh, üks kuulsa-
maid jäähokimängijate agen-
te, sõnas Los Angeles Time-
sile, et NHL-i komissar Gary 
Bettman ja omanikud järgivad 
skeemi, mida kasutati NHL-is 
ka 2004. aastal ning hiljem ka 
korvpalliliigas NBA ja Amee-
rika jalgpalliliigas NFL. 

„Mängijad armastavad 
hokit, mina ei usu, et Gary 
mängust, mängijatest või 
fännidest üldse hoolib. Tema 
jaoks on tähtis võimalikult 

suur kullakoorem kokku aja-
da,” sõnas Walsh. „Seega on 
täiesti ennustamatu, kui kaua 
seekordne tööseisak võib kes-
ta,” lisas ta. 

Patrick Rishe, St. Loui-
si ülikooli majandusprofes-
sor, kes kirjutab majandus-
ajakirjale Forbes spordiko-
lumne, avaldas arvamust, et 
novembri alguses liiga siiski 
alustab. „Mulle siiski meeldib 
mõelda, et mõlemad osapoo-
led on piisavalt arukad,” põh-
jendas ta oma seisukohta, et 
seisak ei kesta kauem kui paar 
kuni kuus nädalat. 

Publik kaotab enim 
Mängijate poole pealt on aval-
duse teinud Pittsburgh Pen-
guinsi supertäht Sidney Cros-
by, Chicago Blackhawksi kap-
ten Jonathan Toews ja mitmed 
teisedki. 

„Nagu igas partnerluses 
soovime ka meie, et mõlemad 
pooled kasu saaksid,” sõnas 
Crosby. „Tahame mängida, 
kuid me ka teame oma õigusi 
ning tunnetame, mis on õige ja 
mis on vale,” lisas Pittsburgh 
Penguinsi tähtmängija. 

„Me ei peaks pausi pidama 
– suudaksime samal ajal män-
gida ja läbirääkimisi jätkata, 
kuid see ei sobi omanikele,” 
tõdes Maple Leafsi väravavaht 
James Reimer. „Nad tahavad 
kasutada meid ära, nende tak-
tika on survestada publikut, 
kes kõige rohkem kaotab, kui 
mängud ära jäävad,” lisas ta. 

NHL-i komissar Bettman 
kinnitab aga järjekindlalt, et 
tema tahab tagada stabiilsu-
se nii, et kõik 30 NHL-i klubi 
ennast ära elatavad, ka väik-
semad ja vaesemad. 

„Olukord on väga keeruli-
ne, kuid me seisame vaid sel-
le eest, et jäähoki areneks sta-
biilselt,” rääkis Bettman NY 
Timesile, lisades, et tema arva-
tes ei suuda paljud suured klu-

bid oma kulusid mõistlikkuse 
piirides hoida. 

Mängijate kriitilistele aval-
dustele vastas ta aga, et kõigi 
eesmärk on võimalikult kiires-
ti mängudega alustada ning 
et arusaam, nagu tahaks tema 
seisakut pikendada, on liht-
salt vale.

Kokku on NHL-i ajaloos 
olnud neli tööseisakut, neist 
dramaatiliseim oli hooajal 
2004/2005, kui eri seisukohad 
venisid nii pikale, et mängu-
dega ei alustatudki. 1

Pittsburgh Penguinsi supertähe Sidney Crosby 
(vasakul) sõnul ei tohi mängijad alla anda, vaid 
peavad seisma oma õiguste eest.   Foto: Reuters/Scanpix

Tahame mängida, 
kuid teame oma 
õigusi, seda, mis on 
õige ja mis on vale. 

On täiesti 
ennustamatu, kui 
kaua seekordne töö-
seisak kesta võib.

Graa� ka: Maret Müür, foto: AFP/Scanpix
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KINODES
28.09.

OLIVER STONE’I FILM

NAABRIVALVE

ARMASTUSEGA ROOMA

HULL ISA

TÜTART PÄÄSTMAS

VAPRAKE

PARANORMAN 3D

ABRAHAM LINCOLN: VAMPIIRIKÜTT

Saal 9

Saal 10

Saal 8

Saal 6

Saal 6 3D
Saal 6 3D
Saal 7 3D
Saal 9 2D

Saal 5
Saal 7

Saal 8 2D

19:40  22:05

18:30(ainult N)

17:00

14:05  18:55(P, E, T)  21:15

11:45  16:20
18:55(R,L,K)

16:40
12:45  15:05  17:25

16:45
11:40  14:10  19:15(ainult R)

14:35  19:30

K14

K12

K14

K12

PERE

MS6

K14

K14Saal 8 12:10  21:55TED

eesti keeles!
eesti keeles!
eesti k!

vene keeles!

ing. keeles!
eesti- ja venek. subt!

EELLINASTUS!

Saal 6 Saal 3
Saal 5

Saal 1

18:55(ainult N) 12:05  14:20  18:35(ainult R)

21:25(ainult N)

11:50  14:25  17:05(v.a. N)  
19:45 (v.a. N)  22:25 (v.a. N)

A.Le Coq Sviit Saal 7 16:15(L-P)  21:10 19:15(v.a. R)  21:40

RASKE ON VANU HARJUMUSI MUUTA

Kristen
Dunst

Isla
Fisher

Lizzy
Caplan

Rebel
Wilson

KURJUS KASVAB

M I L L A  J O V O V I C H

Saal 3 18:35(v.a. R)

Saal 511:30(v.a. N)  21:25(v.a. L,N)
Saal 10 12:30  15:20  

18:15(v.a. N)  21:00

JEREMY
RENNER

RACHEL
WEISZ

EDWARD
NORTON

BRUCE
WILLIS

MINEVIKU 
VANGIS

TULEVIKU 
VANGIS

JOSEPH
GORDON-LEVITT

EMILY
BLUNT

KINODES 28. SEPTEMBRIST

Saal 3

Saal 2

A.Le Coq Sviit
14:00(v.a. N)  19:00

19:45(ainult N)

13:45(L-P)  18:40

1+1

PUHASTUS

SEENELKÄIK

MS12

MS12

KUUTÕUSU KUNINGRIIK

MAAILMA VIIMANE ARMULUGU
Saal 4

Saal 4

21:50(ainult N)

16:55  22:00(v.a. N)

16:25  21:20

21:25(ainult L)

18:45

20:45

MS12

MS12

K14

K14

K12

K12

K14

Saal 1

Saal 2

Saal 3

Saal 5
DREDD 3D

PALGASÕDURID 2

KURJAST VAEVATUD

SÕJA ÕIED

Saal 4 2D 12:15  14:30  16:35
JÄÄAEG 4 PEREeesti keeles!

eesti keeles!

                 FEEL THE  DIFFERENCE ERILINASTUS!

EELLINASTUS!

Saal 2
11:35  14:15  19:20(v.a. N)  22:00(N)

eesti keeles, venekeelsete subt!

www.forumcinemas.ee
wap.forumcinemas.ee

Piletihinnad: E-N ja reede kuni kl 18:00 tavapilet 4,50€/lastepilet 2,50€, 3D-pilet 5,00€/lastepilet 3,50€. E-N alates kl 18:01 tavapilet 5,00€/lastepilet 2,70€, 3D-pilet 7,00€/lastepilet 3,70€. Reede (alates 18:01), L-P ja riiklikel pühadel tavapilet 6,50€/lastepilet 2,90€, 3D-pilet 8,00€/lastepilet 3,90€. A.Le Coq Sviit E-N pilet 17€. R-P pilet 21€

*A.Le Coq Sviidi seansid tööpäeviti alates 17:00, nädalavahetustel ja pühadel 13:00

K 19. september kell 19 
Vanemuise kontserdimaja 
N 20. september kell 19 
Jõhvi kontserdimaja
R 21. september kell 19 
Pärnu kontserdimaja
L 22. september kell 19 
Estonia kontserdisaal 
Eesti Kontserdi hooaja 
avakontsert
Muusika on armastuse hääl
HORTUS MUSICUS 40
Kunstiline juht 
Andres Mustonen

 

 

Kassa: 66 50 800
www.linnateater.ee

Ma armastasin sakslast
20., 24. septembril 19.00

Maailmale nähtamatud 
pisarad
8., 9., 10. oktoobril 19.00

Meie, kangelased
19., 20. oktoobril 19.00

Kirjanike Maja musta 
laega saalis, Harju 1, Tallinn

Info telefonidel 6 276 410 ja 6 276 412
Pilet 2 eurot, (üli)õpilastele ja 

pensionäridele 1 euro

19. septembril kell 18.00
KirjaniKe Maja 
saal On üheKs 
õhtuKs PÄris 

nÄOraaMat
Uus sõnum, vasta saatjale, vasta 

kõigile, saada edasi, tule KOHALE...
Etendus JAGATUD

Elo Viidingu tekstidest
Esinevad Kolga KOHALolijad

Kuulutuste
tellimine!
kuulutus.epl.ee
Vali rubriik, kirjuta tekst
ja maksa ühes kohas
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Teenused
11 Täielik lõõgastus daamidele ja 

härradele Taimaalt pärit originaalse 
tailannast massööri abil.Tel 6600101 
www.thaianamassage.com
11 KAARDID ENNUSTAVAD Tel 900 1727 

24 h, h 1,09 €/min www.ennustus.ee
11 NÕUANDELIIN tel 900 5020. Kui elu-

mure vaevab ja vajad hingeabi, anname 
soovitusi. Vastame eraelu, töö ja tervise 
küsimustele. Kõne hind 0,97€/min.

Laen

11 Laen kinnisvara tagatisel. AS A&O 
LaenuGrupp. Tartu mnt 29 Tln. 648 6083 
www.aolaenud.ee Tutvuge tingimuste-
ga, konsulteerige asjatundjatega.

Müük
11 Saetud, lõhutud küttepuud: lepp, 

kask, sanglepp, saar, kuusk ja sega-
puud koos transpordiga. Tel 672 5338, 
mob 525 9433 Võtikmetsa OÜ

Ost
11 Reval Antiik ostab vanu maale, 

münte, kuld- ja hõbeesemeid, märke, 
mööblit, raamatuid, jms. Pakkuda võib 
kõike, mis tundub olevat vana. 
Müürivahe 2, 6440747, 511 8825

Siiras kaastunne kolleeg 
Mart Tambergile 

abikaasa

INES – REET 
LAANSO
surma puhul

Saue Gümnaasium

Ärasaatmine 
Pärnamäe kalmistu leinamajas 

22. septembril kl 12

EEsti PortsElani müügiEsindaja

Eesti Portselan on eesti ettevõte, mis toodab keraamilisi lauanõusid.
Lisaks neile leiab meie toodangust suure valiku kingitusi ja 

kodusisustustooteid.

Otsime iseseisvat müügiesindajat, kes vastutab kingituste ja 
keraamikatoodete müügi eest nii Eestis kui kogu Baltikumis.

Praegusel ajal läheb enamik meie toodangust ekspordiks, 
nii et sinu töö sisuks on uute klientide leidmine. Samal ajal võid 

olla ka mõne teise ettevõtte müügiesindaja. Kuna töö on 
individuaalne, ei eelda see päeval tehases koha peal olemist  

(võid tööd teha oma kodukontoris).

Taotlused saata aadressile: info@eepo.ee 
hiljemalt 28. septembriks 2012.

Lisainfo: Priit Laev, tefefon 5561 9861.

Südamlik kaastunne 
Kaurile, Ingridile, Väinole ja 

teistele lähedastele 

INNA 
SuLEpI 

25.05.1945 – 16.09.2012

kaotuse puhul

Perekond Lindre

Hüvastijätt 
22.septembril kl 10 Pärnamäe 

Krematooriumis

Avaldame sügavat kaastunnet 
lähedastele 

KAIdO 
REbASE 
surma puhul

Eesti Meremeeste 
Sõltumatu Ametiühing

On lahkunud 
kallis 

AuguST 
KIvINuKK

10.05.52 – 16.09.12

Meie sügav kaastunne 
lastele ja lastelastele

Vend perekonnaga 
ja Tillika rahvas

Ärasaatmine 
21. septembril kl 15.30 

Pärnamäe Krematooriumist

Teatame sügava kurbusega, 
et on lahkunud meie 

armas ema ja vanaema 

HILdA 
OIOv

14.06.1928 – 17.09.2012 

Leinavad 
tütar ja lapselapsed peredega 

Ärasaatmine 
Tartu Krematooriumis 

22. septembril kl 11

Lein ei mahu sõnadesse, 
alati jääb südamesse

Südamlik kaastunne

Tiiu Danielile 
kalli

ISA
kaotuse puhul

Kolleegid 
Eesti Rahvusraamatukogust

We wish to express our 
deepest condolences to  

Allan Soll 
on the death of his 

beloved

MOTHER
World Jet Trading

Avaldame siirast kaastunnet 
Allan Sollile 

kalli

EMA
surma puhul

OÜ Harmony Aviation

OÜ Primos

On lahkunud 
kallis abikaasa, isa, vend 

pAuL 
dANIEL 

11.10.1949 – 16.09.2012 

Leinavad omaksed 

Ärasaatmine 
21. septembril kl 12 

Maardu Matusekeskuse 
Krematooriumist, 

Keemikute 1b

Jääd mõttes meie keskele...

Lahkus meie kallis 
abikaasa, ema ja vanaema

ELIZAbETE 
KARJAMA

21.05.1935 – 17.09.2012

Leinavad 
abikaasa ja poeg perega

Ärasaatmine 21 skp. kl 12.30 
Tallinna Krematooriumis 

Pärnamäel

Südamlik kaastunne 
Raivo Raagale

ISA 
surma puhul

Kolleegid Ülemiste 
Autokeskusest ja KIA Autost

Avaldame 
sügavat kaastunnet omastele 

vIRvE vALgE 
surma puhul 

KÜ. Kauba 5

Südamlik kaastunn 
 Oliverile õdede ja vanematega 

HILdA OIOvI 
kaotuse puhul

Pille, Heiki, Indrek, Aili, Alli

Südamlik kaastunne 
Epp Pohlakule perega 

vANEMATE 
kaotuse puhul 

Mehis ja Kaido perega

Südamlik kaastunne 
Jelena Aleksejevale 

EMA
surma puhul

 AS Smarten Logistics kolleegid

Unustamatut 
suvekodu naabrit

TOOMAS 
MuRAšOvIT

mälestab perekond Laino

Siiras kaastunne 
abikaasale, tütreperele, 

lähedastele

Avaldame sügavat kaastunnet 
Ülle Tiitmaale

ISA
kaotuse puhul

Ericsson Eesti AS

Igavikku on lahkunud

JAAK KäRK
sünd 28.03.1941

Ärasaatmine Kristin OÜ 
Matusekeskuses, Keemikute 1b, 

21. septembril kl 13

Avaldame sügavat kaastunnet 
Marisele 

ISA 
surma puhul 

Vivian, Ülle, Mai, Eve S, 
Marika, Katrin, Eve K

LILLED
ALGERNONILE

Daniel Keyes

L, 29. sept; K, 24. ja R. 26. okt Rakvere Teatris
E, 24. sept ja E, 15. okt Vene Teatris

VEO- ja KOLIMISTEENUS

ja PEIERUUMI

EMMA DONOGHUE
TUBA

Kujuta ette, et kogu su elu on möödunud
väikeses kambrikeses, millel ei ole ühtegi
akent. Vaid killuke taevast headel päevadel.
(Kätlin Kaldmaa)

Sarja „Areeni bestseller” 2. raamat

Müügil raamatupoodides!
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Ilm Eestis

selge pilvesvahelduv
pilvisus

hoovihmvihm äike rahelörts lumi

0 0

+16
+17

+18

+18

+19

+19+19

+18+17

+14 +16

+15

Kolmapäev +14...+19
Lõuna- ja edelatuul 5–10 (15) m/s

Neljapäev +13...+16
Edelatuul 3–9 m/s

Reede +12...+15
Edela- ja läänetuul 4–10 m/s

Laupäev +10...+14
Idakaare tuul 3–9 m/s

••   Uue supermarketi avamise 
päeval pöördub keegi mees kliendi-
teenindaja poole:

„Kuulge, neiu, kus teil siin alkoho-
liosakond on?”

„Seda osakonda meil veel pole.”
„Kuidas – pole? Miks te siis üldse 

avasite?!”
••   Metsas on näljaaeg. Vares istub 
puu otsas, juustu asemel leivatükk 
nokas. Tuleb rebane:

„Vares, anna tükike leiba!”
Vares vaikib.
„No kuule, vares, metsas on nälg, 

anna kasvõi pisike tükike!”
Vares on vait.
„Tead, vares, su naine kurameerib 

oma ülemusega!”
„Mida?!!”
Rebane haarab varese noka 

vahelt pudenenud leiva ja pistab 
nahka.

Siit moraal: kui su abikaasa 
oma bossiga semmib, siis ole vait 
nagu haud, muidu võid viimasestki 
leivatükist ilma jääda.
••   Müller Stirlitzile:

„Stirlitz, ega te juhuslikult juut 
ei ole?”

„Einoh, muidugi! Ema on vene-
lanna, isa venelane, aga mina olen 
miskipärast juut!” solvus Stirlitz 
ja mõtles: „Ega ma ometi midagi 
ülearust välja lobisenud?”
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Eelmise mängu lahendus:SU DO KU reeg lid
••  Täi da tühjad ko had numb ri te ga 1 kuni 
9. Numb rid 1 ku ni 9 pea vad esi ne ma igas 
9 vee rus, igas 9 reas, igas 3 x 3 ruu dus. Igas 
reas, igas vee rus ja igas 3 x 3 ruu dus võib 
iga num ber esi ne da vaid ühel kor ral.

ETV2, Kanal 11, TV6, Kanal 12

ETV TV3Kanal 2

	06.55	 Terevisioon
	08.55	 Holby City haigla:  Ära hinda 

raamatut kaane järgi (Holby City, 
Inglise 1999)

	09.45	 Terevisioon*
	11.45	 OP!*
	12.20	 27:  Pilvelt ja põllult*
	12.45	 Üks tegu:  Hobuse rautamine (ETV 

2007)
	13.00	 Riigikogu infotund
	14.00	 Vabariigi kodanikud*
	14.50	 3 hitti: 1990ndad. Disko (ETV 

2010)
	15.05	 Kodutänav  (The Street, Inglise 

2006)*
	16.05	 Holby City haigla:  Ära hinda 

raamatut kaane järgi (Holby City, 
Inglise 1999)*

	17.00	 Aktuaalne kaamera
	17.10	 Õnne 13  (Eesti 2003)
	17.40	 Südameasi:  Kallis kadunuke 

(Heartbeat, Inglise 2004)
	18.30	 Aktuaalne kaamera
	19.00	 Ringvaade
	20.05	 Pealtnägija
	21.00	 Aktuaalne kaamera. Ilm
	21.30	 Sport
	21.40	 Foorum

	22.30	 Eesti dokk. Kaplinski süsteem  
(Eesti/Prantsuse 2012)

	23.25	 Südameasi : Kallis kadunuke 
(Heartbeat, Inglise 2004)*

	00.15	 Ringvaade*
	01.15	 Riigikogu infotund*
	02.21	 ERR-i uudised

ETV2
07.10 Pritsimees Saamuel*  07.20 Siilipoiss 
Alfredi salapärased seiklused*  07.30 Väike 
Nicolas*  07.45 Näh*  07.50 SimsalaGrimm*  
08.15 Lastetuba*  08.30 Folk wagen, 3/8 (ETV 
2008)  09.00 Ringvaade*  10.05 Eesti TOP 7*  
10.49 ERR-i uudised  17.30 Puutepunkt*  
18.00 Geronimo Stiltoni lõbusad lood  18.25 
Näh 18.30 Lastetuba  18.45 Pritsimees Saa-
muel  18.55 Mamma Muu ja vares  19.05 
Väike Nicolas: Kriit (Prantsuse 2009)  19.20 
AK (viipekeeles)  19.30 AK (vene keeles)  20.00 
Meie inimesed: Jürgen ja Jukka (ETV 2012)  
20.20 Tänavaristlejad*  20.50 Ilus maa: Unus-
tatud mänguasi  21.00 BFM esitleb: lyhikas Elu 
nagu paradiisis (Eesti 2012)  21.10 BFM esit-
leb: lyhikas Minu kindlus (Eesti 2011)  21.30 
Troonide mäng, 2/10: Kuningatee (USA 2011)  
22.25 Maailma kino: Viis augustipäeva (5 
Days of War, USA 2011)  00.15 Tartu muusika-
päevad 30: Ivo Linna ansambliga Supernova 
ja Justament (ETV 2009)  00.48 ERR-i uudised

Kanal 11
19.09.12  06.10 Armastus või raha, 103  06.55 
Heartland*  07.45 Südametukse, 253  08.40 

Doktor Oz*  09.35 Doktor Oz  10.30 Ellen*   
11.25 Superlapsehoidja*   12.20 Top Shop   
12.35 Kuidas alasti hea välja näha? 5*  13.35 
Põgenenud*  14.30 Tee õnnele, 405  15.25 
Tee õnnele, 406  16.20 Heartland  17.20 
Superlapsehoidja  18.15 Doktor Oz  19.05 
Sõnasõda  20.00 Ellen   21.00 Melissa P. 
(Melissa P., Itaalia/ Hispaania 2005)   23.00 90 
210: Seksikas sõnum  00.00 Reporter   00.50 
Sõnasõda*   01.35 Koduvallutajad Colin ja 
Justin  02.25 Heartland*  03.10 Doktor Oz*  
03.55 Doktor Oz*  04.40 Koduvallutajad 
Colin ja Justin*   05.30 Reporter*

TV6
06.00 Hommikuraadio   09.00 Seitsmesed 
uudised   09.30 Kodu keset linna 1, 24*  10.00 
Kälimehed 2, 10  11.00 Ohtlik kanjon (Desola-
tion Canyon , USA 2006)   12.40 Kalevi naised 
1, 25  13.10 Top Shop   13.30 Kodu keset linna 
1, 25  14.00 Farscape – kosmoses kaotsis  4, 
79. Kindel maa (3)  15.00 Tenerife 1, 1  16.00 
Kuidas ma kohtasin teie ema  1, 12*  16.30 
Kälimehed 1, 9  17.30 Rajalt maha 4, 9. Linnud, 
mesilased ja lutikad.  18.30 Simpsonid 11, 16*  
19.00 Clevelandi show  2, 24  19.30 Kuidas 

ma kohtasin teie ema  1, 13  20.00 Moodne 
perekond , 13  20.30 Simpsonid 11, 17  21.00 
Kõige naljakamad koduvideod   21.30 OTSE! 
Euroopa jalgpalli Meistrite liiga . Kohtuvad: 
FC Barcelona – FC Spartak Moskva  23.45 Pal-
jalt naljakas   00.15 Euroopa Pokkeriturnee 
(7)   01.15 Kummituslinna vangid , 10  02.15 
Salatoimikud 6, 24  03.10 Hommikuraadio   
05.00 Kodu keset linna 1, 25*  05.25 Seitsme-
sed uudised   05.50 Uudistemagasin 

Kanal 12
06.30 Rannavalve*  07.20 Hulljulged*  08.10 
Teolt tabatud*   09.00 Reporter   10.00 Gali-
leo* 10.30 Võsareporteri hüvastijätutuur*   
11.00 Jututuba   13.00 Rannavalve  13.50 
MacGyver*  14.45 Walker – Texase korraval-
vur*  15.35 Teolt tabatud 16.25 Merepatrull: 
Tähetund  17.15 MacGyver  18.10 Walker – 
Texase korravalvur  19.00 Tuvikesed*  19.30 
Tuvikesed*  20.00 Galileo 20.30 Krimi   21.00 
Kaks ja pool meest*  21.30 Kuulikindel munk 
(Bulletproof Monk, USA 2003)  23.30 Hulljul-
ged  00.30 Kaks ja pool meest: Sarah’le meel-
dib Alan  01.00 Tuvikesed  01.25 Tuvikesed  
01.55 Night Chat   05.00 Postimees.ee

	06.00	 Punased roosid*,  340/400
	06.45	 Jetsonid
	07.10	 Rotid
	07.35	 Pisipõnnide seiklused
	08.00	 Reporter* 
	09.00	 Ettevaatust ingliga*,  142/194
	10.00	 Talisman*,  62/100
	11.00	 Kodus ja võõrsil*,  5331
	11.30	 Süvahavva* 
	12.30	 Kelgukoerad*:  Uus hooaeg!
	13.30	 Knight Rider:  Taevarüütel
	14.30	 Südametukse,  254/255
	15.30	 Punased roosid,  341/400
	16.30	 Talisman,  63/100
	17.30	 Ettevaatust ingliga,  143/194
	18.30	 Kodus ja võõrsil , 5332
	19.00	 Reporter 
	20.00	 Suur lotokolmapäev 
	21.00	 Meie aasta Siberis:  Miski ei vasta 

tõele
	21.30	 Pilvede all 

	22.30	 Vahelevõtja:  Teenida armastu-
sega

	23.30	 Hea naine:  Perekondlik probleem
	00.30	 Mentalist:  Punane märk
	01.25	 NCIS Los Angeles*:  Tinasõdurid
	02.10	 Krimi* 
	02.35	 Rooli võim.*  Saatejuht Raivo 

Rimm. 
	03.00	 Reporter* 
	03.50	 Murdepunkt*  (Point Break, USA/ 

Jaapan 1991)

	06.15	 Beyblade: metallvõitlejad   1, 39
	06.40	 Minu väike poni 
	07.05	 Beyblade: metallvõitlejad   1, 39*
	07.30	 Simpsonid  9, 25 
	07.55	 Kaunis Lola,  12*
	08.50	 Kirgede torm,  1467*
	09.50	 Vaprad ja ilusad,  6307*
	10.15	 Kaua võib! *
	11.10	 Omakohus*
	11.40	 Kõige naljakamad koduvideod*
	12.10	 Kahjutasu   2, 11 
	13.00	 Suletud uste taga   2, 2*
	14.00	 CSI New York,  9: Eesmärgi nimel*
	15.00	 Vaprad ja ilusad,  6308
	15.25	 Selline on elu!
	16.25	 Kaunis Lola,  13
	17.25	 Kirgede torm,  1468
	18.30	 Kõige naljakamad koduvideod
	19.00	 Seitsmesed uudised
	19.30	 Omakohus
	20.00	 Meisterkokk  3, 2: Katsed, 2
	21.00	 Nurjatud tüdrukud,  3

	22.00	 Juurdlust viivad läbi sensitiivid 1
	23.00	 Top Gear   17, 2
	00.10	 Sündmus,  16 
	01.05	 Victoria püssi ja panniga   2, 2 
	01.38	 TV3play.ee uudised 
	01.40	 Chicago koodeks   1, 9 
	02.25	 Kuldsuu Ted  2, 5 
	02.50	 Seitsmesed uudised
	03.15	 Top Gear   17, 2*
	04.15	 Victoria püssi ja panniga   2, 2*
	04.40	 Omakohus*
	05.05	 Seitsmesed uudised
	05.30	 Selline on elu!*

JÄÄR Võimalik, et tunned kuklas 
konkurentide hingust. Oponendid 
avaldavad sulle survet, mistõttu 
pead neil päevil olema valmis 
langetama kiireid otsuseid.

SÕNN Otsi liitlasi ja koostöö-
partnereid, ära raiska aega 
konkurentide kirumisele. Suhete 
liinis soovid, et saaksid kellegagi 
rääkida otse südamest südamesse. 

KAKSIKUD Püüa mitte sattuda 
olukorda, kus pead antud luba-
duste pärast piinlikkust tundma. 
Sinu koostööpartnerid võivad 
äärmist nõudlikkust üles näidata.

VÄHK Mõjud nii atraktiivselt kui 
ka müstiliselt. Kasuta seda ära, 
kui pead mõne kauba või teenuse 
vastu huvi tekitama.   

LÕVI Juhul kui satud esimest korda 
mõnda eksootilisse söögikohta, 
ära liialda tundmatute hõrgutis-
tega. Nimelt on su soolestik ja 
magu tavapärasest tundlikumad.

NEITSI Sinu praktilised ja mate-
riaalsed küljed nõuavad suuremat 
pühendumist. Alahindad end 
selles mõttes põhjendamatult ega 
julge astuda radikaalseid samme. 

KAALUD Kas olla või omada – 
selles on küsimus! Aeg-ajalt käivad 
need mõtted sinust üle. Täna võib 
olla üks selline päev. Mida sa tege-
likult vajad ja mis on sulle tähtis? 

SKORPION Sinus on suur sisemine 
rahutus, mida üritad aktiivse 
tegutsemisega maha suruda. 
Tugev konkurents nii äris kui ka 
suhetes.

AMBUR Pea kinni reeglitest ja nor-
midest. See tuleb sulle vaid kasuks. 
Ära kuritarvita oma partnerite 
usaldust! 

KALJUKITS Sinu suhted mõne 
seltskonna, grupi või meeskon-
naga võivad olla rivaalitsevad 
ja konkureerivad. Kuid päev on 
soodne tuleviku planeerimiseks ja 
ka uute seadmete hankimiseks.

VEEVALAJA Üsnagi pingeline 
päev, eriti just ühiskondlikus ja 
sotsiaalses plaanis. Suhetes bossi 
või mõne teise tähtsa tegelasega 
võib tekkida ebakõlasid. 

KALAD Täna tasuks süveneda  
asjadesse, mis sulle pinget paku-
vad, kuid ei pruugi olla lihtsad. 
Praegu võid asjadest selgemini aru 
saada.

IlmHorosKoopTElEVIsIoon

ErKKI KÕlU pÄEVaanEKDooDID

sUDoKU

rIsTsÕna

Pappocom
Lahendused ja vihjed: 

www.sudoku.com
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Bruno on disainiauhind, mida Eesti disainerite 
liit annab välja alates 2006. aastast. Sel korral 
jagatakse au, kuulsust ja raha (auhinnafond on 
9000 eurot) kahes kategoorias: parima toote-
disaini ning parima disainiprojekti eest. 

Rahvusvaheline žürii lähtub tööde hinda-
misel eelkõige kriteeriumidest, milleks on 
kasutajasõbralikkus, innovaatilisus, ergo-
noomika, esteetilisus ja keskkonnahoidlikkus. 
Võistlustules on 97 esitatud tööst 55 sõelale 
jäänud � nalisti.

Homme algab seitsmes Disainiöö festival. Fes-
tivali peakorraldaja Ilona Gurjanova sõnul on 
programmi loomisel lähtutud printsiibist: iga-
ühele midagi meelepärast. 

Design Mattersi egiidi all toimuvad semi-
narid, konkursid ja kontaktiöö keskenduvad 
disainerite ja ettevõtete koostööle. Eri üritus-
tel räägivad oma kogemustest mööbli- ja moe-
tööstuse praktikud moedisainer Oskar Met-
savaht Brasiiliast, Per Mollerup, Tapio Antti-
la, Adam von Ha� ner Paulsen , Fabien Cappel-
lo, Pekka Timonen jt.

Rotermanni platsil saab uudistada Taani 
disainiauhindu Index ja Leedu disainiauhin-
na nominente. 

Ulatuslik rahvusvaheline näitus Elevaatori 
hoones Rotermanni kvartalis tutvustab toote-
disainiuudiseid. Keskkonna ligipääsetavusele 
keskendub Viru keskuses avatav rahvusvahe-
line väljapanek „Cities For All”. 

Rotermanni soolalaos tunnustab plakati-
aktsioon Rodchenko 120 konstruktivismi raja-
jat ja samas hoones saab tutvuda ka moodsa 
vene plakatiga.

Lisaks on kavas töötoad, kiirloengud, port-
folio café, kunstirong Cosmic Underground, lii-
kuv installatsioon Trash to Trend ja veel mit-
med üritused üle linna.

Festivali tõmbekeskused asuvad Roterman-
ni kvartalis ja Eesti disaini majas, kus asub ka 
Disainiöö klubi. 

Esmakordselt hullutab Disainiöö ka tart-
lasi – tasub jälgida loomemajanduskeskuses 
toimuvat.

Festivali tippsündmus 
on Eesti disainiauhindade 
gala Lennusadamas, kus 
antakse välja Bruno 
ja muud disai-
niauhinnad. 
Tunnustust 
jagatakse nii 
tootedisaini, graa� -
lise disaini, teenus-
disaini kui ka noore 
disaineri kategoorias.

Peatoimetaja: Urmo Soonvald,   
Toimetus: Narva mnt ,  Tallinn,  , faks  , e-post mail@epl.ee Eesti uudised  , 
kohalikud uudised  , välisuudised  ,  Ärileht  , arvamus  , kultuur  , 
sport  . Tellimine  , tellimine välismaale KE Ajakirjanduse OÜ  , reklaam  .  
EPL Online www.epl.ee Väljaandja: AS Eesti Ajalehed, rg-kood 
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Disain

AUHIND

FESTIVAL

GALA

LEHT + DVD LEHT

Fotod: Rene Suurkaev, Tanel Meos, tootjad

Bruno toob disaini
-1- Tiit Liiva disainitud elektroo-
niliselt kontrollitava kastmissüs-
teemiga lillepott „Click and 
Grow” on perfektne urbanisti 
peenar.
-2- Martin Lazarevi disainitud ja 
patenteeritud +iD Smarti kaardi 
USB-lugeja koos integreeritud 
microSD mälupesaga on väikseim 
omalaadne kaardilugeja turul.
-3- Andres Labi disainitud 
aromatiseeritud parkimiskell 
ühendab endas klassikalise 
lõhnakuuse parkimiskella 
funktsiooniga. Hoolimata 
puudustest – sel ei ole numbreid 
ja seda on tumendatud ülaosaga 
autoklaasi puhul raskesti 
näha –  on idees lennukust.
-4- KOKO Arhitektide – meeskon-
na juht on Andrus Kõresaar – 
projekteeritud Lennusadamast 
on saanud üks Tallinna tõmbe-
numbreid.
-5- Tiit Liivi disainitud piletiluge-
ja juba vallutab Tallinna ühis-
transporti. Sellest saab peagi 
disainiobjekt, millega puutuvad 
pidevalt kokku tuhanded.
-6- Mare Kelpmani laserlõikega 
tehtud ehete kollektsiooni iva 
on selle kerguses ja mobiilsuses, 
Hula Hula ehted on piisavalt 
kerged ja pehmed, et kiiruga 
kohvrisse suruda. Stiliseeritud 
taimornamentika ja puhtad 
värvitoonid teevad ehteseeria 
lihtsalt loetavaks ja efektseks.
-7- Maile Grünbergi kujundatud 
painutatud vineerist elutoariiul 
„Berk” on saanud lühikese ajaga 
ikooniks, mis vallutanud nii 
mõnegi moodsa kodu seina.
-8- Tarmo Luisu võllapuud 
meenutav puidust põrandaval-
gusti on kantud tumedast 
huumorimeelest.

Homme algab seitsmes Disainiöö festival. Fes-
tivali peakorraldaja Ilona Gurjanova sõnul on 
programmi loomisel lähtutud printsiibist: iga-

Design Mattersi egiidi all toimuvad semi-
narid, konkursid ja kontaktiöö keskenduvad 
disainerite ja ettevõtete koostööle. Eri üritus-
tel räägivad oma kogemustest mööbli- ja moe-
tööstuse praktikud moedisainer Oskar Met-
savaht Brasiiliast, Per Mollerup, Tapio Antti-
la, Adam von Ha� ner Paulsen , Fabien Cappel-
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Rotermanni soolalaos tunnustab plakati-
aktsioon Rodchenko 120 konstruktivismi raja-
jat ja samas hoones saab tutvuda ka moodsa 
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